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Valors

alors és una iniciativa ciutadana sorgida entre un 
grup de persones que, provinents d’experiències 
anteriors, van decidir tirar endavant a finals de 
2003 un projecte al voltant dels valors, de la seva 
difusió i de la seva propagació. L’experiència va 

anar evolucionant cap a un projecte periodístic que a dia d’avui 
edita, a banda d’aquesta revista en paper que teniu a les mans, 
un  programa de ràdio a La Xarxa de Comunicació Local i un 
diari digital, a més d’organitzar activitats de forma periòdica a la 
capital del Maresme i des d’aquest 2016 també a Barcelona, com 
el cicle Ciutats + humanes que acabem de tancar.
Per poder desplegat els nostres objectius, durant aquests anys 
hem buscat i trobat –ha estat una de les coses més gratificants 
del projecte, sens dubte– molts companys de viatges. La gent 
de l’associació Planeta Lletra, de Mataró, la ciutat on va néixer 
i té la seu la revista, va ser un d’aquells col·lectius amb qui ens 
vam entendre amb un obrir i tancar d’ulls, units per la volun·
tat de donar vigència a un gènere,  el del conte, que ens sem·
blava absolutament vàlid i suggerent com a eina per reflexionar 
entorn dels valors.
Des d’un primer moment vam tenir clar que calia fer una aposta 
forta en aquesta secció que tanca la revista, demanant un dibuix 
propi i específic per a cada creació literària. I un equip de 
dibuixants, durant tretze anys, han participat i han fet possible 
aquesta tasca: Raúl Campuzano, Javier Bustamente, Javi Garcia, 
Núria Calsapeu, Judith Navarro, Blanca Gimeno, Misael Alerm i 
Marc Torresillas.
Per commemorar aquesta feina compartida, el proper 2 de 
febrer, s’inaugurarà a la Biblioteca Pública Antoni Comas de 
Mataró, una exposició conjunta de Planeta Lletra i Valors. Una 
mostra pensada per posar en relleu la importància dels contes il·
lustrats com a eina educativa en el foment dels valors, per recor·
dar tot el trajecte fet fins al moment i per dibuixar el camí que 
seguirem fent junts. 
Experiències com aquestes ens demostren que Valors no hauria 
estat possible sense desenes de complicitats que mensualment 
i de forma voluntària es posen en sintonia per tirar endavant 
aquest projecte. No és clar encara quin llegat ens deixa la crisi 
econòmica, però l’ensenyament de col·laborar cada cop més 
estretament amb el nostre entorn –com molts  fèiem ja abans 
d’aquest espisodi– n’és un d’ells. Que tingueu molt bon any! 

Un Planeta 
de Valors

Pòrtic Sumari
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Entrevista: la reconciliació al País Basc

“Perdonar és recordar 
d’una altra manera, 
sense ressentiment”
Juan María Uriarte, bisbe emèrit de Sant Sebastià  
L’autor del llibre La reconciliación ha participat recentment a Barcelona al cicle ‘País Basc: 
cinc anys sense la violència d’ETA’, organitzat per l’Institut Internacional Català per a la Pau 
justament quan es compleix un lustre de l’anunci del final de l’activitat armada d’ETA.

Juan María Uriarte ha estat un home clau en 
el procés de pau al País Basc. El 1999 va ser el 
mediador entre ETA i el govern central, quan 
aquest era presidit per José María Aznar, a 
les converses de Zurich. Sempre ha apostat 
per la pau i la reconciliació a Euskadi.

En tots els processos de pacificació  es 
parla de perdó i de reconciliació. Són dos 
termes diferents? 
No, no són dos termes diferents: el perdó és 
un dels components de la reconciliació. La 
reconciliació es construeix dient la veritat, 
practicant el diàleg, la justícia i, al final, amb 
el perdó. Sense les tres actituds, el perdó 
seria quelcom voluntarista i artificiós. 

Per tant, el perdó seria la darrera fase del 
procés? 
Sí, encara que les fases no són cronològi·
ques. Però en una gradació antològica aniria 
al final, certament. Que no vol dir que sigui 
la fase menys important, sinó la que remata.

Tot es pot perdonar? 
Tot es pot perdonar, però és costós. Els efec·
tes de perdonar es noten quan un comença 
a fer·ho. Cal tenir en compte, però, que no 
es pot perdonar immediatament; na persona 
abans de perdonar necessita expressar tot el 
que guarda de dolor, de revenja, d’esperit i 
d’ira contra allò que li ha succeït. I aquesta 
espècie de primer alleujament és bo perquè 
asserena l’esperit i el prepara per a altres 

passos. Però aquests passos segueixen 
sent costosos i necessiten moltes vegades 
ajuda des de l’exterior.

Per tant, és una qüestió de temps... 
Sí, un no pot perdonar en qualsevol 
moment. De vegades, determinades crides 
al perdó fetes indiscretament no tenen en 
compte que la persona necessita un temps 
de dol previ per adoptar posicions més 
generoses. Si això no es respecta, la condi·
ció de víctima es pot menjar totes les altres 
dimensions de la persona.

És possible perdonar si l’altre abans no 
demana perdó? 
Curiosament en molts països han estat les 
víctimes les que han pres la iniciativa; no els 
agressors, no els victimaris. Per tant, això no 
és gens fàcil però és possible i és un fet que 
sorprèn els mateixos analistes, perquè té lloc 
en bastantes ocasions.

Podem aprendre a perdonar?  
Aquesta educació està sent cada vegada 
més valorada i cada vegada més realitzada, 
com a mínim al País Basc. Les visites de víc·
times reconciliades als centres educatius, 
per exemple, produeixen un gran impacte 
i modifiquen les actituds espontànies d’una 
part de la joventut. Però encara són minoria. 
No una minoria insignificant, però cal gene·
ralitzar·lo. De fet, no només als nens, també 
als adults ens cal aprendre a perdonar. Què 
seria del món si en la nostra vida personal, 
professional... no practiquéssim el perdó? 
No es podria viure, en aquest món! 

Sempre busquem grans exemples però és 
en la quoidianitat on cal practicar el perdó? 
Exacte. Perquè així, quan arribi el moment, 
podrem tenir un esperit prou ample per 
poder perdonar. És a dir, els “petits per·
dons” ens prepararan pels “grans perdons”, 
que potser només haurem de donar una, 
dues o tres vegades a la vida.

Perdonar és oblidar? 
No, perdonar és recordar d’una altra 
manera, és a dir, recordar sense ressenti·
ment, sense esperit venjatiu i procurant 
posar·se també en la pell de l’altre. Però el 
perdó i l’oblit són incompatibles entre si. 
Oblidar és una manera falsa de perdonar, és 
una caricatura de perdonar.

Com s’ha de gestionar la memòria del dolor 
perquè segueixi aquest camí del perdó i la 
reconciliació i no del ressentiment? 
En un primer moment, les víctimes tenen 
la forta inclinació de ser només víctimes; 
sembla que les altres coses no les atra·
uen, fins i tot els falten ganes i motius per 
viure. Però si se’ls ofereixen motivacions,  
un acompanyament continu –no una visita 
esporàdica–, i se’ls ajuda a deixar anar tot 
el que porten dins –sentiments que els fan 
mal–, aleshores van emergint en la seva 
vida altres valors. En primer lloc, l’atenció 
als fills, i, en segon lloc, la preocupació per 
altres víctimes. També és important poten·
ciar la implicació en actes cívics i en actes 
eclesials, per als creients. És a dir, cal que 
la víctima deixi de ser només víctima i apa·
reguin altres factors en la seva vida. Així és 

Maria Coll
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En el cap de... 
Belén gonzález

Em dic Belén González i sóc 
membre d’ETA. Vaig néixer a Bea·
sain, a Guipúscoa, el 1956, i he 
participant en desenes d’accions 
armades contra l’adversari, l’Estat 
Espanyol. Vaig ser també una de les 
interlocutores a les converses entre 
nosaltres i el govern espanyol que el 
bisbe Uriarte va moderar, a Zurich, 
Suïssa, el maig de 1999. L’altra 
persona era en Mikel Antza. Jo ja 
havia estat en unes altres negocia·
cions, les de 1989, deu anys abans, 
a Alger, la capital d’Algèria. De fet 
sóc l’única persona de l’organitza·
ció que va prendre part en aquests 
dos intents de negociació. Van ser, 
però, dos moments i converses 
molt diferents. La principal nove·
tat era que en les de 1999 hi havia 
de mediador una persona que sus·
citava la confiança tan nostra com 
dels representants del govern, cosa 
que sembla quasi un miracle, oi? 
Malgrat la duresa de la situació, el 
bisbe intentava promoure el diàleg 
entre els representants del govern 
i nosaltres. Sempre he valorat el 
paper que va intentar exercir; en 
un ambient gèlid tan físicament 
com emocionalment, ell intentava 
amb la seva mirada de persona bona 
apel·lar a la confiança entre nosal·
tres. Em va recordar els professors 
que jo tenia de petita, al col·legi... 
Lamentablement tot aquell afany 
seu no va servir de res i molt poc 
després jo seria detinguda a França 
i començava el meu periple per les 
presons, que es va acabar el 2009 
quan em van excarcerar per patir 
un càncer. Crec que persones 
com Uriarte haurien de seguir·hi 
sent per possibilitar un diàleg i 
una negociació política que ara sí 
veig que són les úniques vies per 
a resoldre el conflicte basc. Que hi 
segueix sent, no ho dubteu. 

Joan Salicrú

com crec que cal gestionar la memòria del 
dolor perquè sigui camí de la reconciliació.

Al País Basc el procés s’ha gestionat bé o les 
víctimes no s’han tractat correctament? 
En una primera fase no es va reconèixer la 
seva dignitat ni la fondària del seu patiment 
i la necessitat de la reparació, d’acompanya·
ment, etc. Això ha anat canviant i sobretot 
crec que en els deu o dotze últims anys en 
què encara pervivia el terrorisme d’ETA, el 
suport  ha estat cada vegada més gran.

Vostè en el seu llibre La reconciliación diu 
que aquí generalment ens costa parlar de 
reconciliació i sempre busquem eufemis-
mes. Creu que això encara passa? 
Per mi el nom no és un problema, per mi 
l’important és el contingut. Però sí que és 
veritat que hi ha una reticència poc raonada 
davant la paraula “reconciliació”, que és la 
paraula que degudament estan utilitzant 
avui els grans mestres de la ciència de la pau. 
El problema però, no és que no es vulgui 
usar aquesta paraula, sinó que cometem la 
confusió d’anomenar convivència pacífica 

a allò que és simplement una coexistència 
sense violència física. I aquest és un risc real. 
Hi ha gent que té una concepció molt pobre 
del que és una pau completa –no n’hi diran 
reconciliació·. Jo no em conformo amb el fet 
que en alguns pobles d’Euskadi, com en el 
meu, les cuadrillas encara gairebé ni se salu·
din i que hi hagi bars que estan vetats per 
uns o per altres, i que en les mateixes famí·
lies encara s’alimenti en els fills els ressenti·
ments respecte “els de l’altre bàndol”, etc. 
Tot això no és una pau veritable ni completa 
i per descomptat no és reconciliació.

Han passat cinc anys des de l’alto al foc 
d’ETA. En aquest temps hi ha hagut un 
increment de la reconciliació a Euskadi? 
Abans semblava que érem només els bisbes 
els que ens preocupàvem de l’ètica i de 
la pau. Avui aquesta preocupació també 
és compartida amb l’àmbit civil. No és 
cert que no hi hagi hagut increment de la 
reconciliació al País Basc. Ni tan sols estaria 
d’acord amb què el procés de la pacificació 
plena és un procés frustrat. És un procés 
lent, però no frustrat.

La reconciliació a Euskadi ha de tenir en 
compte el passat o mirar cap al futur? 
Ni una cosa ni l’altra. Oblidar el passat no 
és sa ni just. Hem de mirar al futur però 
sense passar pàgina. I atenció, perquè 
cada cop és més clar que hi ha una part de 
la societat basca que té pressa per passar 
pàgina. Però no hem d’oblidar el passat 
sense extreure’n totes les lliçons. 

Monsenyor José María Uriarte durant la seva visita a Barcelona.

Escolta l’entrevista  a: programes.

laxarxa.com/audio/117401

 

“Cal que la víctima deixi 
de ser només víctima i 
apareguin altres factors  
en la seva vida”

 

“Cal tenir en compte, 
que no es pot perdonar 
immediatament,  
el perdó demana temps”

POL ALFAGEME /CLACK 
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Les piulades del mes 

“Els pessebres vivents són l’antecedent 
dels mannequin challenge. Si algú es 
pensava q estava innovant, s’errava!”

“La fragilitat dels forts és còmica, la 
fortalesa dels fràgils és revolucionària”

“El meu fill qüestionant l’existència del 
Pare noel: “Si hi hagués algú espiant-nos 
sempre per veure si ens portem bé la gent 
protestaria”

“Qui té alguna cosa interessant de llegir 
mai se sent sol @jotdownspain”

 Mònica Sabata 
@MonicaSabata  

Àngel Castiñeira
@angcastineira   

Beatriz Hoya  
@BeatrizHoya 

risto Mejide
@ristomejide
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Dies serà el permís de paternitat que s’apli-

carà a Espanya a partir de l’1 de gener de 

2017. No va ser fins el 2004 que aquí els pares 

van tenir permís, fins aleshores només tenien 

dret a dos dies lliures.

Dies és el permís de paternitat que tenen 

els pares de noruega. El segueixen els 

pares d’Islàndia i Eslovènia que tenen fins 

a 90 dies per adaptar-se a la nova vida i els 

pares suecs que poden gaudir de  70 dies.

Valors comparats

28
El 2016 deixa un balanç de 74 
periodistes morts

La Marató de TV3 capta més de 
vuit milions d’euros 

‘Bacha posh’: nenes afganeses 
que simulen ser nens

Càritas reclama una 
renta garantida mínima

frança aposta per la desconnexió 
després de la feina

Aquest any 2016 van ser assas-

sinats en el món 74 periodistes i 

altres professionals de mitjans de comu-

nicació a causa del seu treball, segons 

l’informe de Reporters sense Fronteres 

(RSF). Els països més perillosos en aquest 

sentit van ser Síria, Afganistan i Mèxic.

La Marató de TV3 i Catalunya Ràdio 

ha recaptat 8.490.607 euros en la 

seva 25a edició, que aquest any ha dedi-

cat el programa a l’ictus i les lesions 

medul·lars i cerebrals traumàtiques. 

Aquesta xifra augmentarà fins al 31 de 

març de 2017, quan es tanqui definitiva-

ment el període de recepció de donatius.

Algunes famílies afganes inten-

ten evitar el casament de les 

seves filles petites. Els tallen els cabells, 

les vesteixen com nois i els canvien el nom. 

S’anomenen bacha posh. Una nena pot 

valdre sis mil dòlars, una vaca i deu ovelles.

Càritas ha reclamat al Govern 

que impulsi una renda garan-

tida de ciutadania (RGC) per assegurar 

una vida digna i el dret a l’alimentació. 

Actualment el 10,6 per cent  de la pobla-

ció està en situació pobresa severa. 

França ha inclòs en la seva legis-

lació el dret a la desconnexió. 

Figura en l’article 55 de la controvertida 

reforma laboral de François Hollande. A 

partir l’1 de gener del 2017, la llei obligarà 

les empreses a regular l’ús dels disposi-

tius mòbils professionals.

Termòmetre de Valors 

La malària es redueix un 21 per cent, però 
les eines per eradicar-la no arriben arreu

Cada any l’OMS presenta l’Informe Mundial sobre Paludisme, malaltia present 

a 91 països. Entre les dades positives destacar que la incidència de la malària 

en termes globals es va reduir un 21 per cent entre 2010 i 2015. I, fins i tot, dos països 

van desaparèixer de la llista d’afectats: Sri Lanka i Kirguizistan. Aquestes dades, 

però, no emmascaren el fet que moltes eines útils contra aquesta malaltia encara 

no arriben a tothom. El 2015, la malària, una infecció que es pot prevenir i curar, va 

causar la xifra de 212 milions de nous casos i 429.000 morts. Segons l’OMS mancarien 

6.400 milions de dòlars cada any per reduir la mortalitat al quaranta per cent l’any 

2020, però el pressupost del 2015 va ser de 2.900 milions i s’ha estancat.

TV3

Freeimages9
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El valor de la paraula 

Matteo renzi,
jugar a la ruleta
El primer ministre italià va dimitir després que la reforma 
constitucional que ell defensava fos clarament derrotada 
en el referèndum del 4 de desembre.

Quan tenia 19 anys, un jove Matteo 
Renzi va participar al programa La 
ruleta de la fortuna. Amb ulleres i els 
cabells més rebels que no pas ara, va fer 
un bon paper i va guanyar 48 milions 
de lires que va donar a l’empresa fami·
liar. En aquella època, Renzi era un boy 
scout que estudiava Dret i encara falta·
ven un parell d’anys perquè es fiqués en 
política.

Aquell noi de la Toscana va iniciar 
quan era universitari la seva cursa sense 
fre cap al poder. Ambiciós, heterodox i 
sense pèls a la llengua, amb menys de 
30 anys ja era president de la provín·
cia de Florència i, amb la velocitat que 
el caracteritza, cinc anys després ja era 
l’alcalde de la ciutat dels Mèdici.

El seu carisma el va convertir ben 
aviat en l’alcalde més popular del país. 
Amb una manera de fer més similar a 
Berlusconi que no pas als líders tradi·
cionals de l’esquerra, va anar ascendint 
·com sempre· ràpidament. Les críti·
ques a l’establishment van fer·li guanyar 
notorietat, com quan va cridar a fer un 

“desballestament” de la vella classe diri·
gent.

Fent honor als seus orígens florentins i 
desmentint·se a ell mateix (“Vull arribar al 
poder a través de les urnes i no amb mani·
obres de palau”), va ser primer ministre 
després d’apunyalar per l’esquena el seu 
rival ·que, com tothom sap, acostuma a ser 
del mateix partit·. Amb menys de deu anys 
de trajectòria i sense haver estat mai dipu·
tat es va convertir en cap de govern: el més 
jove de la història d’Itàlia.

Renzi és un polític producte dels temps 
actuals. Addicte a les noves tecnologies, li 
agrada presumir de seguidors de Twitter, 
ha utilitzat el PowerPoint per a rodes de 
premsa i respon a la ciutadania en retrans·
missions a Facebook. Només arribar al 
govern, va presentar un programa de 
reformes que havia de modernitzar Itàlia 
en un termini de mil dies: reforma laboral, 
reforma de les unions civils, nova llei elec·
toral, reforma de la Justícia i reforma del 
Senat. Precisament ha estat aquesta última 
la que li ha acabat costant el càrrec.

Amb optimisme ·o imprudència·, va 
convocar un referèndum sobre la reforma 
constitucional que canviava el paper de la 
cambra alta. Va oblidar, però, que en els 

temps que corren un referèndum és 
com jugar a la ruleta. I no precisament 
a la de la fortuna. Amb la derrota, s’afe·
gia a la llista de líders polítics esclafats 
per aquest 2016 saturnià. Ara ha estat 
ell el desballestat.

La caiguda –que ningú creu que 
duri gaire· ha estat a tanta velocitat com 
l’ascens. Sense deixar passar el temps, 
ràpid, ràpid, va presentar la dimissió la 
mateixa nit del referèndum. Duia 1.016 
dies com a primer ministre. 
ramon radó és periodista / @ramon_rado

Noms propis

La seva caiguda –que 
ningú creu que duri 
gaire- ha estat a tanta 
velocitat com l’ascens

ramon radó 

La catedràtica de llengua i cultura francesa, 
Benedetta Craveri, i autora del llibre La cul-
tura de la conversación, diu en una entrevista al 
diari Ara que, “avui en dia no es conversa, es 
crida” i, a diferència del segle XVIII, “ja fa 
molt temps que la conversa va deixar de ser el 
ritual de tota una societat”. Explica que avui 
el principal fi d’una conversa és donar·se a 
conèixer. “Quan coneixem persones noves, 
si anem a un sopar o una festa, parlem sobre·
tot de nosaltres mateixos, del marit, de l’ex·

traordinari èxit dels fills... La conversa és una 
necessitat de reafirmar·se. I no s’escolta l’al·
tre”. I així la conversa es converteix en un 
jo, jo ,jo... I una evidència d’aquesta denún·
cia es pot veure, segons Craveri, a la televisió: 
“Ningú escolta l’altre o intenta respondre·li 
per explicar què pensa en una dialèctica, sinó 
que intenten cobrir amb la seva veu la veu de 
l’altre, desqualificar els altres discursos”. En 
definitiva, la conversa ha deixat de ser un 
art, per això, aquesta catedràtica ens recorda 
les condicions bàsiques per gaudir d’aquest 
plaer: “educació, interès pels altres, capacitat 
d’escoltar·los i inhibició de l’ego”. 

“Avui en dia no es 
conversa, es crida”

Benedetta Craveri
Ara, 3 de desembre de 2016

redacció

WORLD ECONOMIC FORUM
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Joan Safont és  advocat i periodista / 

@joansafont

El retorn del Tsar

L’any 2014, l’annexió de Crimea per part 
de Rússia, fruït de la intervenció russa en la 
revolució ucraïnesa coneguda com a Euro·
maidan, i que va suposar la caiguda del pre·
sident pro·rus Víktor Ianukòvitx –que s’ha·
via negat a signar l’Acord d’Associació amb 
la Unió Europea– va semblar que foragi·
tava Rússia i el seu president fora de la seva 
influència en els afers europeus. Les san·
cions internacionals van abocar el gegant 
rus a la crisi econòmica i tot semblava 
indicar que l’autocràtic Vladimir Putin es 
veuria reclòs en les seves vastes fronteres, 
on ostenta el poder amb una síntesi del tsa·
risme més despòtic i menys il·lustrat de la 
Santa Rússia i la Unió Soviètica de Iòsif 
Stalin. Les seves relacions amb el dictador 
sirià Baixir Al·Assad, en aquell moment en 
risc de ser deposat, i l’acord històric entre 
EUA i Iran –per bé que amb interven·
ció russa–, no eren les millors cartes, en 
aquesta mena de segona versió de la Guerra 
Freda que l’enfrontava a la Unió Europea 
dels 28 i els EUA de Barack Obama. Però, si 
una cosa ens ensenyen les relacions interna·
cionals és que tot pot canviar de cop i volta.

Si en el passat més pròxim, el tsar Putin 
va acollir amb els braços oberts el whis·
teblower Edward Snowden, acusat d’es·
pionatge per Washington per haver fil·

trat informació sobre programes massius 
de vigilància portats a terme per l’Agèn·
cia Nacional de Seguretat, aviat ho podrà 
fer amb el mateix President dels Estats 
Units Donald Trump. Durant la campa·
nya, Hillary Clinton va denunciar els vin·
cles entre Trump i Putin, i la CIA ha dicta·
minat que hackers russos amb connexions 
amb el Kremlin van entrar als sistemes d’in·
formació dels demòcrates, publicant filtra·
cions de documentació a través de Wiki·
leaks, a qui també s’ha relacionat amb els 
interessos russos. Per contra, el nou presi·

Els dos principals candidats 
a presidents de frança  
també són partidaris de 
l’acostament amb rússia

La màquina d’escriure

Joan Safont dent nord·americà ha elegit com a Secre·
tari d’Estat Rex Tillerton, president execu·
tiu de la petroliera Exxon Mobil i amb molt 
bones relacions amb Putin, de qui va rebre 
l’Ordre de l’Amistat. 

Pel que a Europa, els dos principals can·
didats presidents francesos –a menys que es 
produeixi una sorpresa– François Fillon i 
Marine Le Pen són partidaris de l’acosta·
ment amb Rússia, potser emulant l’estra·
tègica aliança entre la III República fran·
cesa i el reialme dels Romanov. Bulgària té 
nou govern pro·rus, mentre que el dirigent 
Viktor Orbán no ha amagat mai les seves 
amistats amb el Kremlin. La política de san·
cions perd força mentre que s’obre pas la 
necessitat de contemporització. A Orient 
Mitjà, el paper clau de Rússia en la guerra 
civil siriana al costat d’Al·Assad, l’ha fet 
determinant a la regió, alhora que la seva 
influència a Israel creix gràcies a l’augment 
del poder dels emigrats russos. 

En el nou món que s’albira, amb una 
Amèrica més aïllacionista i més centrada 
en no perdre l’hegemonia mundial davant 
la Xina, una Europa desconcertada, ate·
morida i sense rumb i un Orient Mitjà cre·
mant pels quatre costats, Vladimir Putin 
pot aconseguir un paper d’àrbitre interna·
cional com no l’havia tingut cap dirigent 
rus des d’Stalin. Torna el Tsar. 

En quin món vivim

Amb la mort de Fidel Castro ha desapare·
gut el darrer autèntic revolucionari d’Oc·
cident. Cuba és la darrera “revolució 
armada”. El procés seguit ha estat: oposició 
a la dictadura, presó, invasió de l’illa, ocu·
pació de territori,  guerrilla,  lluita armada, 
enderrocament de la dictadura, govern 
revolucionari, expropiació de la terra i 
empreses privades, estatització dels mitjans 
de producció i dels serveis públics.

L’any 1959 en ple període de Guerra 
Freda la revolució cubana va conquerir 

l’opinió pública mundial pel seu radicalisme 
social. El seu programa es fonamentava en el 
republicanisme democràtic de José Martí i 
de socialistes republicans. Quin és el balanç?  
No cal dir que hi ha aspectes brillants i d’al·
tres ben foscos. Malgrat les grans limitacions 
econòmiques i la reduïda qualitat de vida 
material dels cubans, va aconseguir grans 
millores socials en el camp de la salut, l’edu·
cació o la taxa de desnutrició infantil. Segons 
les Nacions Unides, Cuba té avui un elevat 
índex de desenvolupament humà.

Però Castro també va fer greus errors.  
Abocat per l’assetjament americà i pel 
embargament, es va llençar a les mans de 
la URSS i va crear un regim dictatorial que  
perseguia durament als opositors i negava 
drets civils com la llibertat d’expressió o els 
partits polítics.

revolució
francesc raventós

A Occident les futures revolucions seran 
ben diferents.  Seran pacífiques i democràti·
ques, encara que no exemptes de fortes ten·
sions. Ates les creixents injustícies socials, la 
realitat i la pressió ciutadana exigirà una pro·
funda transformació del sistema econòmic 
per ser socialment injust, ineficaç  i  per l’es·
candalosa apropiació de la riquesa per part 
d’uns pocs. El Brexit, Donald Trump, Le 
Pen o el fracàs de Renzi són només un tast 
del que pot venir si les elits mundials i euro·
pees no rectifiquen. 

Només un sistema econòmic just  al servei 
de tots els ciutadans podrà evitar tensions i 
caos que no permeten albirar res positiu.  
Encara som a temps d’evitar·ho. L’ús de la 
força que dóna la democràcia i la mobilitza·
ció han de ser les eines per aconseguir·ho. 
francesc raventós és economista / @raventosf

Sergey Klimkin
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Des de la talaia

Darrerament apareixen sovint als mit·
jans de comunicació les discrepàn·
cies públiques entre els dos princi·
pals líders de Podemos, Pablo Iglesias i 
Íñigo Errejón. Ambdós dirigents, amics 
íntims des de fa molts anys i companys 
en mil i una batalles, fa força setma·
nes que debaten en públic, a les xarxes 
socials i també als mitjans tradicionals, 
sobre el model de partit i com aquest ha 
de funcionar en el futur, un cop sembla 
que no hi ha noves eleccions generals 
a l’horitzó i el partit morat s’encamina 
cap a la seva segona Assemblea Ciu·
tadana. El cas és que ja es parla direc·
tament de dues (o fins i tot tres) cor·
rents diferents dintre de Podemos: els 
“pablistes” i els “errejonistes”, amb 
dirigents i militants que prenen partit 
públicament per una de les dues. 

Els adversaris polítics dels morats 
s’han afanyat a criticar aquestes dis·
crepàncies, intentant mostrar la imatge 
que el partit està a punt de trencar·se 
i que no és més que una olla de grills. 
Crec que no n’hi ha per tant. Mentres·
tant, des de Podemos s’insisteix que el 
debat en públic és sa i recomanable. Bé, 
des del meu punt de vista estic d’acord 
que el debat i la discrepància són quel·
com inherent a la política, i que és 
positiu, però no tinc tan clar que mos·
trar·los en públic sigui bo per al partit. 
Un dels mals endèmics de l’esquerra 
ha estat tradicionalment la desunió, 
una cosa que ha portat sovint al tren·
cament, del qual se n’ha aprofitat la 
dreta. Una dreta que, per cert, sempre 
ha estat més partidària de rentar la roba 
bruta a casa i no fer ostentació de les 
discrepàncies internes, que també les 
tenen. Que aquest debat al sí de Pode·
mos no es transformi en cap trenca·
ment està en mans dels seus dirigents i 
la seva militància. Estan a temps de no 
cometre errors que ja s’havien comès 
en el passat. 

Discrepar entre 
companys en 
públic

Sònia Casas és periodista / @sonia_casas M.g. és llicenciat en Ciències Polítiques

L’historiador 
del futur

Sembla que aquest 2017 pot ser l’any d’Ale·
xandre Deulofeu, una d’aquestes figures fas·
cinants i controvertides a la qual se li dóna 
més valor fora del Principat que no pas dins.  
TV3 ja té enllestit un documental dedicat a 
ell que emetrà en breu. Deulofeu, farmacèu·
tic per herència familiar, alcalde accidental 
de Figueres durant la Guerra Civil i filòsof i 
historiador per vocació, és un d’aquells intel·
lectuals republicans que tocaven totes les 
tecles i un d’aquests genis que el franquisme 
va expulsar a l’exili. A França i posterioment, 
de nou a Catalunya, Deulofeu va desenvolu·
par  una teoria cíclica de la Història (o Mate·
màtica de la Història, com la va batejar Fran·
cesc Pujols). En què consistia?

Deulofeu creia que les civilitzacions 
passen per uns cicles equivalents als natu·
rals dels éssers vius: neixen, creixen i moren. 
Segons Deulofeu, cada civilització pot arri·
bar a viure tres cicles de 1.700 anys cadas·
cun. Cada civilització té els seus imperis, que 
tenen una durada mitjana de 550 anys. Per 
Deulofeu, estant al cas d’aquests cicles, es 
podrien evitar les guerres i reconvertir·les en 
processos evolutius pacífics. Igualment, estava 
convençut que la humanitat podrà ser capaç 
de conèixer i alterar aquests cicles i que ten·
dirà a organitzar·se sota la forma d’una confe·
deració universal de pobles lliures.

Els principals historiadors del nostre 
país han menystingut la figura de Deulo·
feu, rebaixant·lo a la condició de papana·
tes i filibuster. Vicens Vives per exemple, li 
va dir que es deixés de romanços i es dedi·
qués a “lo seu”, les aspirines i les juano·
les. En aquest marc de desprestigi, a vega·
des se l’ha anomenat el Nostradamus de 
l’Empordà, tot i que la teoria deulofeni·
ana s’allunya de profecies i especulacions 
i es basa en lleis naturals de la ciència i en 
espirals logarítmiques que, probablement, 
com a bona gent de lletres, molts dels his·
toriadors que el desqualifiquen no deuen 
entendre. Sí que el van entendre en canvi 
als Estats Units, on les seves teories s’han 
seguit amb molt més d’interès en l’àm·
bit acadèmic i, atenció! s’han tingut en 

compte en el polític. Com aquí, vaja.
En qualsevol cas, ara el temps li ha comen·

çat a donar la raó. Aplicant el seu mètode 
científic Deulofeu va encertar amb exacti·
tud fets difícils de preveure en el moment en 
què ell ho va fer, mitjans dels anys cinquanta. 
Així, a més de fer una veritable apologia de 
la pau en plena guerra freda, Deulofeu va 
parlar de l’auge de la Xina en un moment en 
què el país asiàtic més poderós era Japó; de 
la caiguda del mur de Berlín i la dissolució 
de la URSS: de la caiguda dels grans impe·
ris colonials com França i la Gran Bretanya 
i de l’hegemonia d’Alemanya a l’Europa del 
segle XXI quan en aquell moment era un 
país devastat i dividit. La cosa té el seu mèrit. 

Retorn al passat

Sònia Casas Miguel guillén

Deulofeu va parlar de l’auge 
de la Xina, la caiguda del 
mur de Berlín i la dissolució 
de la Unió Soviètica 

youtube

També va preveure coses que estan per passar 
però que comencen a intuir·se, com una 
guerra civil interètnica nord·americana o la 
desintegració de l’imperi Espanyol. La data 
clau en aquest cas serà el 2029. Això va fer 
que al 2012, a l’inici del Procés, la seva figura 
s’hagi anat reivindicant mica en mica. I ara 
s’ha tornat a posar de moda, després que, pel 
2016, parlés  d’un greu sotrac que patirien els 
Estats Unit i que, lògicament, s’ha atribuït a 
la victòria presidencial de Donald Trump.

Desconec les prediccions concretes que 
va fer pel 2017, sento decebre·us, però, 
pel que pugui ser, gaudiu·lo al màxim. Si 
és cert que la història també es pot predir 
significa que, vingui el que vingui, no hi 
podem fer massa res. O sí? 
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Contravalors

El dret a una bona sanitat, el dret a una 
bona educació, el dret a un bon habitatge, 
el dret a una bona jubilació... A Europa 
gaudim de tots aquests drets i no conce·
bem la nostra societat prescindint d’ells i 
d’uns quants més als que aspirem perquè 
els creiem possibles i justos, i més en 
aquests moments quan el nostre país ha 
de dissenyar tots els pilars fonamentals 
de la nova República. Però tots els drets 
costen diners i aquests s’han d’administrar 
amb molta cura no fos cas que ens trobés·
sim amb la difícil situació en què vàrem 
entrar fa uns vuit o nou anys. Tots preo·
cupats per dissenyar aquests drets i pocs a 
reflexionar com els pagarem.

Aquests últims deu anys hem viscut 
una mica de renda generada i estalviada 
gràcies a dos factors que es donaren en 
els anys 70 i 80. Primer, la forta ideolo·
gia socialdemòcrata imperant que donava 
prioritat a les persones en el combat per·
sona·diner i que ara hem invertit (només 
cal recordar que en pocs dies es van trobar 
65.000 milions d’euros per salvar Bankia, 
però no n’hi havien per mantenir les pen·
sions o complir amb el 0,7 per cent). I, 
segon, l’explotació de països d’Àfrica i 
Amèrica del Sud i les seves matèries pri·
meres barates amb unes relacions comer·
cials imposades des d’aquí.

Però hi ha un tercer factor que inci·
deix i incidirà fortament en el panorama 
social i econòmic de les properes dèca·
des: els africans, els asiàtics i els sud·ame·
ricans tenen el mateix dret que nosaltres 
a gaudir d’aquests drets. Com farem com·
patible uns drets per a tanta gent? A recla·
mar els drets tothom s’hi apunta, ciutada·
nia i polítics, però cal insistir  en els deures 
necessaris per finançar·los. No podem 
viure per sobre de les nostres possibilitats 
de generació de riquesa i d’estalvi ni sense 
augment de la lluita i vigilància sobre el 
frau, la corrupció i l’evasió de capitals de 
forma legal però immoral. 

Cal finançar 
els nostres 
drets

Xavier Manté és enginyer

Xavier Manté

Escola nova: 
autonomia i equitat

S’acosta altra vegada el moment de fer la 
tria d’escola. És un moment de cert neguit, 
perquè tots els pares volem donar el millor 
als fills. Sovint els pares no tenim massa 
informació, i aquesta falta d’informació 
es supleix amb visites als centres i xerra·
des amb mestres. Malgrat això, sabem que 
d’entrada hi ha una paradoxa. Els pares 
amb més capital cultural acostumen a ser 
els qui més temps dedicaran a la tria d’es·
cola, mentre que els pares amb menys capi·
tal cultural hi dediquen menys temps. Tot 
i que després la tria d’escola és més deter·
minant per aquells qui disposen de menys 
capital cultural a la família. En qualsevol 
cas, ara és un moment interessant, perquè 
entre altres iniciatives s’ha posat en marxa 
el projecte Escola Nova 21. Aquest és un 
projecte que recupera alguns dels vells 
lemes de Rosa Sensat (escola viva, escola 
canviant) per crear marcs d’aprenentatge 
que fomentin les competències dels alum·
nes, la capacitació dels docents i les eines 
d’avaluació als centres. És un projecte amb 
voluntat demostrativa que té moltes virtuts. 
Potser la més destacada és la voluntat de 
dotar de flexibilitat i autonomia als centres. 
L’objectiu és compartir experiències inno·
vadores i la difusió d’instruments d’avalua·
ció i diagnòstic, tot reivindicant l’autono·
mia dels centres. Tots aquests són objectius 
lloables. Ara bé, hi ha una segona paradoxa 
que és el dilema entre l’autonomia dels cen·
tres i el fet que no s’agreugi la segregació 
escolar. La segregació es donaria si les esco·
les que adopten les noves pràctiques són 
majoritàriament d’entorns socioeconòmics  
benestants. La raó de fons és la coneguda 
relació entre el nivell socioeconòmic dels 
pares d’una escola i els resultats dels alum·
nes. Aplicat a aquest cas podria estar·se 
produint un problema de selecció. De fet, 
podria arribar a donar·se el cas que les 
noves pràctiques del projecte Escola Nova 
21 no tinguessin cap efecte per si soles. És 
a dir, que fos l’auto·selecció de les esco·
les el que produís l’associació entre noves 
pràctiques i bons resultats. Això passaria 

si es produís una selecció al projecte per 
part d’escoles amb pares de nivells socioe·
conòmic per sobre de la mitjana. Aleshores 
hauríem de parlar d’una associació espúria 
entre noves pràctiques i resultats. Perquè la 
causa de fons ja pre·existiria i seria un altra; 
l’elevat capital cultural de l’entorn de l’es·
cola seria el que hauria portat a l’adopció 
de noves pràctiques. Tot això no ha de ser 
raó per limitar l’autonomia dels centres. Al 
contrari, el que una escola estigui inscrita al 
projecte Escola Nova 21 pot llegir·se com 
un segell de qualitat. Ara bé, un segell de 
qualitat que probablement es deu al perfil 
dels pares i professors de les escoles que 

Que una escola estigui 
inscrita al projecte Escola 
nova 21 pot llegir-se com un 
segell de qualitat

Gran angular

francesc Amat

f. A. és doctor en Ciència Política / @cescamat

s’han apuntat al projecte. El fet que aquest 
segell pugui ser vist com una garantia addi·
cional té els seus riscos, perquè atorga un 
premium que sabran llegir millor els pares 
que més cerquen aquest tipus d’informa·
ció. D’aquesta manera podria reforçar·se 
doncs la paradoxa inicial; aquells qui ja dis·
posen de més recursos culturals ara tenen 
una nova manera de distingir els centres. 
Per evitar·ho s’hauria d’incentivar la inno·
vació i millora docent a les escoles d’en·
torns més desafavorits. Per millorar l’ense·
nyament que reben, però també perquè és 
allà on tindrà més impacte, i per afavorir la 
barreja social a les escoles. Així les escoles 
en entorns més complexos podrien tornar 
a ser atractives pels pares amb més capi·
tal cultural.  

Lourdes Ñique
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Generem solucions

Sóc l’autor de 
la meva vida?

L’actor nord·americà James Dean va 
morir, el 1955, amb només 24 anys, en un 
accident de cotxe. Esdevingué una lle·
genda del cinema, havent fet només tres 
pel·lícules. Se li atribueix la frase: “somia 
com si fossis a viure per sempre, viu com 
si fossis a morir avui”. Al jovent d’ara els 
inculquem que siguin els “autors” de la 
seva vida (com si fos tan fàcil!), que ho 
poden aconseguir tot i que ningú deci·
deixi per ells. És correcte? Els sembla cor·
recte?

Això, però, no és tan senzill: ningú 
publica la seva biografia acabada, ja que 
· per a fer·ho · hauríem de sortir·nos de 
dins nostre. En una recent entrevista, el 
filòsof alemany Peter Sloterdijk identi·
fica “autor” amb qui està legitimat per a 
demanar drets sobre una obra, i “pròpia 
vida” amb una acció molt complexa, des 
de decisions rellevants fins a sentiments o 
conductes menudes. Aleshores, ser “autor 
de la pròpia vida” esdevé grandiloqüent. 

Gaudim ara d’un ampli ventall de pos·
sibilitats – de creences, d’elecció de senti·
mental, d’opcions ètiques, de sistemes de 
gestió, etc. – però la pròpia vida és sen·
zilla, lineal. Sèneca o Tolstoi, piuladors 
avant la lettre, tuitegen així: “No arriba 
abans el que va més ràpid, sinó el que sap 
on va”, atribuït al romà; o “tots volen can·
viar el món, però ningú pensa en canvi·
ar·se a si mateix”, afirmà el rus.

En una anàlisi filosòfica, entenc que hi 
ha tres opcions segons si anem: (a) d’artis·
tes, inventant·nos; b) de narradors, expli·
cant què som i fem; o (c) amb un tarannà 
reflexiu sobre l’experiència i el que vol·
dríem. No es tracta de si som o no lliures 
respecte a qualsevol determinisme, sinó de 
com comprenem què és viure.

Així, per a alguns hi hauria una “estè·
tica de la pròpia existència” (Michel Fou·
cault), com si es tractés de “donar una 
bella forma”, ser creadors. Se li ha criticat 
el possible narcisisme, tot i que Hannah 
Arendt admetia que som els actors, herois 
ordinaris, de cada vida individual. Això 

condueix a la segona opció: s’entén el sub·
jecte no com quelcom substancial o per·
manent sinó com una “identitat narrativa” 
(Paul Ricoeur), una història que ens expli·
quem, sent – diu ell – “lectors i també 
escriptors de la nostra vida”. Jo ja conec, 
avui dia, gent que s’expressa amb pano·
rama iconogràfic, un biopic fet d’ imatges, 
frases quotidianes (Instagram, Twitter, 
Whatsapp, etc.).

No sé si n’hi ha prou. Seguint la ter·
cera pista, l’essencial seria fer una reflexió 
sobre qui som i què fem, sobre l’experièn·
cia: com responc al que se’m presenta? No 
sabem del cert si som autors, actors, tite·

Amb dorsal

Aquestes darreres setmanes dues pan·
cartes sense res a veure han aparegut 
al Camp Nou. Tenien, en tot cas, una 
mateixa procedència, la grada d’ani·
mació, i l’estil, irònic, com a punts en 
comú. Una d’elles va voler fer sang de 
l’Espanyol després que els blaugra·
nes s’hi imposessin amb comoditat: 
“RCDE, primer negoci xinès sense 
final feliç”. El segon feia burla del 
jugador local, Paco Alcàcer, de qui es 
demanava la pilota d’or malgrat el seu 
modest bagatge. Pancartes àcides i bur·
lesques, res que no s’hagi vist mai en 
camps de futbol. Res que no s’hi hagi 
acceptat i fins i tot aplaudit. La ‘salsa’ 
de l’esport com s’acostuma a dir.

D’un temps ençà l’auge de la vio·
lència i la impunitat d’algunes afecions 
en l’apologia de l’odi ha fet reaccionar 
les autoritats. Les mesures han sigut de 
tota mena i han dut a resultats diversos. 
Sens dubte, un dels mèrits d’aquests 
processos és que posen el problema 
sobre la taula, primera passa per acabar 
resolent·los (o minimitzant·los). És 
necessari, però, que tot allò que no 
sigui la lloança i l’elogi incondicional 
s’interpreti com una causa penal? 

Arrel de la primera pancarta, la que 
se’n reia de l’Espanyol, no han sigut 
poques les veus que han clamat al cel 
per un suposat cas de sexisme i xenofò·
bia. La comissió antiviolència ha obert 
investigació, el Barça ha emès un comu·
nicat de to compungit, i el tinent d’Al·
calde·entre altres· de la ciutat, Jaume 
Asens, ho ha titllat de greu i “inadmis·
sible”. Hi ha veritats que dolen i que, 
a més, són ben incòmodes. Sí, a Bar·
celona hi ha molts negocis regentats 
per asiàtics on s’hi exerceix la prosti·
tució il·legal, i, sí, Paco Alcàcer tot just 
ha marcat un gol i encara va ser en fora 
de joc. Esperem que cap pell fina no 
denunciï la grada d’animació per asset·
jament laboral. 

Llibre d’estil 
a la grada del 
Camp nou

Manel Bosch és periodista

Manel BoschXavier Serra

no sabem del cert si som 
autors, actors, titelles... 
Ser reflexius és qüestió de 
maduresa, no d’edat 

Xavier Serra és professor de filosofia / @xserra
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lles, moments d’un corrent superior a nos·
altres... Ser reflexius és qüestió de madu·
resa, no d’edat. Com proposava Sòcrates: 
examinem·nos. Recorden l’epitafi que 
Stendhal volgué per a ell, al cementiri 
de Montmartre?: Scrisse, amò, visse, “va 
escriure, va estimar, va viure”. Una bona 
síntesi.

Tant de bo, amb el permís de la divini·
tat, fóssim bons artistes, narradors i ana·
listes responsables sobre què fem i què 
espatllem al món. En lloc d’estoics, exis·
tencialistes o desesperats, jo casi prefe·
reixo a James Dean: “No puc canviar la 
direcció del vent, però sí ajustar les meves 
veles per arribar sempre al meu destí”. 

Què cadascú encerti en la seva vocació 
personal! 
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Benvolgut Cinto,
El 23 de cada mes, per devoció a Sant Jordi, 
tinc el costum d’anar a fer una estona d’ora·
ció a la Catedral de Barcelona. Aquest 
desembre, la pregària que em va brollar del 
cor va ser que la humanitat necessita desar·
mar·se i que el Nadal era un crit de pau arreu 
de la terra. Sant Jordi és un cavaller que lluita 
contra un drac. Ja sabem que en algunes cul·
tures el drac expressa la bondat i el Bé, però 
a Occident,  és la por i el Mal. Avui més que 
mai necessitem homes i dones capaces de 
contenir el Mal. El que fem nosaltres i el que 
fan els altres, el que provoquem al present 
i el que té el seu origen en el passat, el que 
és fruit de l’acció i de l’omissió. Som cons·
cients que mai podrem eliminar plenament 
el Mal, però sí contenir·lo, i que si ho fem, 
moltes  persones podran viure i desenvolu·
par·se lliure i plenament. 

La imatge de Sant Jordi del claustre de 
la catedral té una característica peculiar: 
no porta cap tipus d’armadura, va nu en la 
seva lluita contra el drac. Aquesta imatge 
és un bon prototip per a persones que vul·
guin desarmar·se, treure’s les armadures  
físiques, materials o espirituals. Cinto, és de 
vital importància desarmar el món, perquè 

tots sabem que les armes són uns dels obs·
tacles principals a la pau. Fins i tot aquelles 
armes que mai s’arriben a fer servir han pro·
vocat desenes de morts, perquè els diners 
que hem dedicat a produir·les, no els hem 
donat a persones que els necessitaven. Però 
no només ens hem de desarmar material·
ment, també hem de desarmar la història, les 
ideologies, les religions, els símbols i els mit·
jans de comunicació. Fins i tot, les “raons” 
de cadascun, perquè són causa de molts con·
flictes violents a la família, a la feina, amb els 
veïns... Ens  hem de treure pors, prejudi·
cis, tòpics, per poder restar junts, per dialo·
gar sense cap armes ideològiques, religioses 
o identitàries, per trobar·nos en una plaça 
comuna, per iniciar el diàleg fratern.

Sempre recordo el que explicava Raimon 
Panikkar respecte d’un sermó de Sant 
Agustí: “Dos homes van a veure la sortida de 
sol i, quan estan allí, tots dos es miren perquè 
es desconeixen. Potser s’adonen que un és un 
home i l’altre una dona, o que són de països 
i cultures diferents. Com que arriben molt 
d’hora, comencen a discutir per on sortirà el 
sol, quina serà la millor manera de veure’n 
la sortida i altres qüestions intranscendents. 
Sorgeixen algunes petites discrepàncies que 
formen part de la vida i de concepcions cul·
turals diferents, i comencen a discutir. De la 
discussió passen a l’ofensa i a la baralla. Nor·
malment sabem quan i com es comença una 
baralla, però mai sabem com s’acaba. Arriba 
un moment que, amb la passió de la bara·
lla, s’arrenquen els ulls, i just després, surt el 
sol, però ja no el poden veure perquè s’han 
quedat cecs”. Avui tinc por, Cinto, que els 
nostres líders es perdin en discussions irre·
llevants, que ens allunyin del diàleg i de la 
desitjada fraternitat i solidaritat que tan 
desitgem la majoria de ciutadans.

Tot això em porta al llibre que estic 
llegint: Lideratge ètic. Emergència d’un nou 
paradigma, de Francesc Torralba. Destaco 

aquest paràgraf: “Els ciutadans reclamen 
lideratges polítics estretament vinculats a 
l’ètica, però també reclamen el mateix en 
les comunitats educatives, en les organit·
zacions socials, en els àmbits acadèmics i 
en les institucions de salut i de seguretat.
(....) En els darrers anys, hem contemplat 
com líders d’organitzacions polítiques, 
econòmiques, socials, bancàries i també 
religioses han comès tot tipus d’irregulari·
tats i han governat cercant, especialment, 
el seu benefici personal o bé el dels seus, 

l’autoconservació en els llocs de poder i el 
lucre”. Necessitem líders que s’alliberin dels 
criteris dominats, els que imposa un sistema 
global neoliberal i d’explotació. Cal que els 
nostres líders es “desarmin” dels seus inte·
ressos i beneficis i dels guanys dels seus grups 
de pressió. Necessitem homes i dones  res·
pectuosos envers els drets de les persones, 
les institucions i el medi social, cultural i 
ecològic on desenvolupen la seva tasca. Hem 
de convertir  els models de lideratge negatius 
en lideratges positius. Necessitem líders que 
esdevinguin bons referents per a les noves 
generacions, que facin del seu lideratge una 
lluita per amansir el Mal i deixar que entre 
tots construïm una convivència incloent i  
respectuosa amb els Drets Humans. 

La necessitat de 
nous lideratges

necessitem líders que 
s’alliberin dels criteris que 
imposa un sistema global 
neoliberal i d’explotació

Ens  hem de treure pors, 
prejudicis, tòpics, per poder 
restar junts, per dialogar 
sense cap tipus d’armes

de:  Jordi Cussó

per:  Cinto amat

CC:  revista Valors

assumpte: Lideratges

data: 23 de desembre de 2016
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Jordi Cussó és capellà i economista
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Benvolgut Jordi, 
Em parles de la necessitat de teixir nous lide·
ratges sobre la base de desarmar·se de les  
actituds impositives i excloents. Em sembla 
que aquests comportaments dels liderat·
ges excloents parteixen de la reducció de 
la complexitat dels fets a la pròpia visió. 
Els lideratges polítics tendeixen a conside·
rar·se únics i per això mateix totalitzants, 
per no dir totalitaris.

Ja que tu em cites la història del sermó 
de Sant  Agustí, jo em permeto citar les 
dues posicions que l’economista i filò·
sof Amartya Sen analitza en la seva obra 
La idea de la justícia, tot fent esment dels 
conceptes diferents de justícia segons 
l’antiga filosofia jurídica índia, el niti i el 
nyaya. El niti es correspon amb la conside·
ració de la idoneïtat de les institucions i 
la correcció del comportament respecte 
d’un objectiu que s’ha d’aconseguir com 
sigui i amb els mitjans que sigui, mentre 
que el nyaya es correspon amb la conside·
ració del que s’esdevé i com s’esdevé, en la 
capacitat d’acció, les seves conseqüències, 
els procediments i les relacions personals. 
La traducció d’aquests valors Sen la veu en el 
diàleg que mantenen Krishna i Arjuna abans 
de començar la batalla de Kurukshetra que 
ha de liderar l’heroi Arjuna contra els qui han 
usurpat injustament el regne. “El teu deure  
–li diu el conseller Krishna a Arjuna– és 
combatre sense consideració pels resultats 
perquè la causa és justa”. Mentre que Arjuna 
li objecta que potser no hauria de lluitar i 
matar, que hauria de permetre simplement 
que els injustos ocupin el regne que han usur·
pat. S’enfronten en aquest diàleg la deontolo·
gia extrema de Krishna i el raonamemt con·
seqüencialista d’Arjuna, l’assumpció de la 
responsabilitat del deure per aconseguir un 
bon fi a qualsevol preu, i l’avaluació dels efec·
tes i  de les relacions personals implicades en 
qualsevol acció.

Tenir uns objectius als que s’ha d’arri·
bar com sigui, perquè la causa és consi·
derada  justa per decidir el futur tal com 
determinats líders el conceben, obeeix 
clarament al principi niti de la deontolo·
gia extrema de privilegiar la responsabili·
tat davant una obligació ineludible. Escol·
tant alguns polítics veus que es perfilen 
com  perfectes Krishnes imbuïts de la filo·
sofia niti: hem d’anar endavant com sigui, 
qualsevol negociació amb l’altra part està 
abocada irremissiblement al fracàs, hem de 
fer que la causa justa prosperi amb els mit·
jans que siguin. Per sota d’aquesta filosofia 
jurídica extrema dels nitis es mouen un seguit 
de posicionaments que, sense menystenir 
els objectius, s’acosten més a la filosofia del 
principi nyaya. Com raona Amartya Sen, a 
l’hora de prendre qualsevol decisió, que 
s’avingui amb una elecció racional, cal 
considerar no només els “efectes de culmi·
nació” (el resultat, els efectes separats dels 
procediments per obtenir·lo) sinó també 
els “efectes comprensius”, que inclouen 
les accions empreses, la capacitat d’acció 
implicada i els processos utilitzats. 

En el moment de lideratges excloents que 
estem patint caldrà analitzar de ben a la vora 
la capacitat de les nostres accions, els proce·

diments que posem en joc i les conseqüències 
per no caure en la radicalitat del niti ni en la 
ingenuïtat d’un principi nyaya mal entès que 
ens portaria a la paralització. M’agradraia que 
els polítics contextualitzessin les seves decisi·
ons seguint unes pautes de responsabilitat i 
d’avaluació de conseqüències que haurien de 
fer ben explícites a l’opinió pública perquè els 
ciutadans entenguem el debat de forma real·
ment democràtica, com la raó pública que es 
desenvolupa entre els partits i la societat.

En la tensió entre el niti i el nyaya es reflec·
teix el que diu Sant Agustí: “normalment 
sabem quan i com es comença una baralla, 
però mai sabem com s’acaba”. Montaigne 
en el seu assaig Sobre com administrar la volun-
tat reflexiona sobre el fet que els que defen·
sen les seves raons vindicatives diuen sovint la 
veritat sobre com són les coses, però no sobre 
com foren. Ens parlen, constata Montaigne, 
quan les causes del seu error són desenvo·
lupades i avançades per ells mateixos. Reco·
mana recular més enrere, portar les causes 
al seu inici per sorprendre·les desprevin·
gudes. Montaigne desemmascara la tàctica 
de la passió vindicativa de qui vol tenir raó 
amb aquesta pregunta: volen que la seva falta 
sigui menor per ser més vella, i que a partir 
d’un començament injust la continuació sigui 
justa? I conclou: qui no atura l’inici no sap 
aturar la cursa, qui no pot vèncer l’inici no 
arribarà a la fi, perquè els naixements de 
totes les coses són febles i tendres, i per 
això cal tenir els ulls oberts en els inicis. 
Una manera de dir que quan es comença 
malament és difícil corregir el procés. Els 
inicis sempre són febles i tendres, i per 
això hi podem trobar punts de convergèn·
cia. Però quan les coses es compliquen i 
progressen les distàncies ja es fa impossi·
ble aturar·les. 
Cinto Amat és advocat

Sant Agustí: “normalment 
sabem quan i com es 
comença una baralla, però 
mai sabem com s’acaba”

Escoltant alguns polítics 
veus que es perfilen com  
perfectes Krishnes imbuïts 
de la filosofia “niti”

de:  Cinto amat

per:  Jordi Cussó

CC:  revista Valors

assumpte: Lideratges

data: 28 de desembre de 2016

font de la Catedral de Barcelona dedicada a Sant Jordi.
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I i un lema ha triomfat a les societats occidentals del segle 
XX ha estat el “fes·te a tu mateix”. Una aposta per l’au·
tonomia i l’individualisme, per la construcció de l’home 
com un ésser desvinculat del món i dels qui l’envolten. 
Són molts els professors universitaris, filòsofs, empresaris 
i coachs que defensen aquesta idea. Per exemple, el nord·

americà Stephen Richards, autor del supervendes Los siete hábitos de las 
personas altamente efectivas, afirma que “una victòria privada precedeix 
una victòria pública”. És a dir, la darrera capa que embolcalla l’home 
és la independència. De fet, només acceptem i confessem obertament 
que l’home és dependent en dos moments de la vida –durant la infan·
tesa i en la vellesa– o en cas de malaltia o discapacitat; tots ells perío·
des en què la persona es troba en estat de vulnerabilitat. I això genera  
preguntes: entre la fase inicial i final de la vida, no som dependents? 
Resulta evident que l’home, en l’edat adulta, també segueix depe·
nent dels altres per garantir la seva supervivència perquè com recalca 
Joan Carles Mèlich “l’autosufiència no és pròpia de la vida humana”. I, 
doncs, per què no acceptem aquesta dependència? Perquè l’accepta·
ció que l’home és un ésser dependent per naturalesa comporta adme·
tre la nostra vulnerabilitat. Reconèixer el que realment som. La filosofa 
nord·americana  Martha Nussbaum parla de “vulnerabilitats positi·
ves i negatives”: un home malalt és vulnerable, però també ho és un 
home que estima. I, per tant, no podem obviar una altra pregunta: per 
què ens costa tant reconèixer aquesta feblesa i enderrocar la visió del 
superhome que nosaltres mateixos ens hem construït?

Ara bé, si no som autònoms, dependents o independents, què som? 
Els darrers anys, a causa de la globalització i de la tecnificació del món, 
s’està imposant amb força la idea de la interdependència; un pensa·
ment que veu la societat i el món en forma de xarxa, horitzontal. Ni 
els homes són plenament autònoms, ni els països completament inde·
pendents. Tots, homes, estructures, organitzacions... som interdepen·
dents. Un fenomen que avui té lloc en una punta de món repercuteix 
a un altre. Una acció meva afecta els altres i viceversa. Es parla d’inter·
dependència ecològica, econòmica, social, política, cultural... a tots 
nivells. Apostar pel valor de la interdependència avui no suposa només 
una nova manera de veure el món, sinó una nova forma de ser, estar 
i estructurar el món. La interdependència replanteja la visió que un 
té de l’home i de la societat, una aposta en la qual valors com la cura, 
l’hospitalitat, la comunitat, la dignitat, la justícia, l’equitat o el tracte 
adquireixen més importància. 

NO SOM 
HEROIS, SOM 
DEPENDENTS

—Editorial

La interdependència

MONOGRÀFIC

“Ni els homes són 
plenament autònoms, ni 
els països completament 

independents. Tots, 
homes, estructures, 

organitzacions... som 
interdependents” 

S
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‘Dibuixant sobre el tema’ —Toni Batllori
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“TOTHOM, PER 
SOSTENIR-SE, 
NECESSITA L’ALTRE”

La interdependència

L’entrevista — Maria Coll

Asun Pié Balaguer, pedagoga i educadora social
Aquesta professora d’Estudis de Psicologia i Ciències de l’Educació de la UOC defensa que la 
interdependència planteja una nova manera d’organització del món més justa.

SERGIO RUIZ
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Com que la Universitat oberta de 
Catalunya és experta en educació ‘online’, 
té la seva seu al cor del districte tecno-
lògic de Barcelona, el 22@. Ens arribem 
fins a la rambla del Poblenou per parlar 
amb l’Asun Pié Balaguer, professora dels 
Estudis de Psicologia i Ciències de l’Educa-
ció i experta en estudis sobre la discapaci-
tat i la dependència. 

L’home és un ésser dependent? 
Justament, a l’actualitat, el concepte de 
dependència està acotat d’una manera a 
partir de la qual es programatitzen deter-
minats funcionaments i col·lectius, mentre 
que s’obvia la dependència com a qüestió 
ontològica de l’esser humà. Avui l’etiqueta 
de dependència va lligada a l’accés de recur-
sos i de prestacions, com és el cas de la Llei 
de Dependència, de manera que, al final, 
s’associa aquesta categoria exclusivament 
a la fractura social obviant la dependèn-
cia com una qüestió connatural de l’ésser 
humà. Precisament la idea que jo defenso i 
treballo és tornar a obrir aquesta categoria 
i pensar què comportaria fer una definició 
molt més amplia de dependència, la qual 
cosa, ens porta a la interdependència.

Per què una visió “àmplia” de la dependèn-
cia ens evoca a la interdependència? 
Per una banda, contractada o informal, 
ningú pot viure sense l’ajuda dels altres. 
Hi ha una sèrie de suports que tots uti-
litzem però que no es llegeixen des de la 
dependència. Des d’aquest focus només es 
tenen en compte determinades prestaci-
ons, ajudes o recursos. I, per altra banda, el 
fet indiscutible que tots hem estat depen-
dents i ho tornarem a ser i, per tant, les 
polítiques socials al voltant de la depen-
dència han de poder ser i pensar-se des de 
la universalitat, no des de la sectorització.  
És a dir, la Llei de la Dependència ens inte-
ressa a tots i a totes i, per tant, hauria d’es-
tar finançada d’una altra manera.

Deixem de ser dependents  en algun 
moments al llarg de la vida? 
Per desgràcia estem en un context en què 
es presenta la idea de dependència com si 
fos una cosa que existeix i té una substàn-
cia pròpia, quan aquesta idea és comple-
tament falsa. Ingressem en aquest món a 
partir de la cura de l’altre i a partir d’una 
situació d’exposició en la qual necessitem 

d’aquest altre per poder créixer i desenvo-
lupar-nos. I aquest és un fet que continua al 
llarg de tota la vida. La nostra existència és 
possible perquè hi ha algú que la sosté, que 
la cuida, que la fa possible. 

Segons vostè què és la interdependència? 
Per mi, el terme interdependència va estre-
tament lligat al concepte de cura. I entenc 
la cura més enllà d’una relació dual; penso 
en la cura com una manera de relacio-
nar-se, la qual cosa implica les institucions 
i el tipus d’organització social que tenim 
muntat. És a dir, hem de decidir si posem el 
capital o la vida en el centre de l’organitza-
ció social. I si ens decidim per un o per l’al-
tre, canvia tot! Jo crec que la única manera 
de pensar una altra organització social en 
què la vida sigui la prioritat i no el capital té 
a veure en revisar la idea de dependència 
i de interdependència. Ens necessitem els 
uns als altres, no hi ha cap ésser que pugui 
viure de manera saludable sense algú altre, 
necessitem suport mutu permanentment 
i les institucions i les manera d’organit-
zar-nos han de poder estar al servei d’això.

Per tant, parlem d’una idea àmplia de cura. 
Sí, absolutament. La cura té relació amb el 
tacte, amb la sensibilitat, amb com organit-
zem l’espai... és una disposició a acollir l’al-
tre per fer-li la vida més fàcil. La cura és una 
actitud. Hi ha ambients que cuiden i altres 
que no. Hi ha institucions que cuiden i hi ha 
institucions que maltracten, encara que no 
ho reconeguin.

Si la interdependència, com vostè asse-
gura, posa la vida al centre de la societat, 
estem parlant d’un canvi radical respecte 
la societat que tenim ara... 
La idea d’interdependència serveix per revi-
sar-nos interiorment i per revisar la manera 
com ens relacionem amb els altres, per 
veure si instrumentalitzem els altres o bé 
els cuidem. Dit d’una altra manera, la inter-
dependència tornar a obrir la pregunta res-
pecte qui sóc –atenció, obre la pregunta, no 
la tanca, ja que, com s’ha comprovat al llarg 
de la història, tancar aquesta pregunta ens 
condueix a l’horror– i identificar quines 
dificultats tenim. L’objectiu final sempre 
és revisar l’organització social. Cal deixar 
clar que aquest no ha de ser un treball indi-
vidual, sinó sobretot col·lectiu. Ens hem de 
preguntar junts com podem fer la vida més 

sostenible, ja que precisament la societat 
actual invisibilitza allò que és més impor-
tant: tothom per sostenir-se necessita 
d’algú altre. Aquesta és una idea d’interde-
pendència  molt àmplia i no té res a veure 
amb determinats grups.

Si parlem d’interdependència des 
d’aquesta amplitud i la desvinculem de 
grups fràgils, hauríem de concebre la inter-
dependència com una relació entre iguals? 
S’hauria d’estudiar. Avui els termes depen-
dència i interdependència no es vinculen 
al concepte d’igualtat, sinó al de vulnera-
bilitat. La vulnerabilitat comuna com a eix 
transversal que ens iguala a tots i a totes. 
Aquesta vulnerabilitat compartida, des 
del naixement, és un fet incontestable. Ara 
bé, també hem de tenir en compte que a la 

nostra societat existeix una vulnerabilitat 
problemàtica que genera una distribució 
desigual del patiment, molt del qual podria 
ser evitable. És a dir, per una banda, hem 
d’assumir la vulnerabilitat com un feno-
men transversal que ens afecta a tots, que 
no té a veure amb col·lectius determinats, 
ni amb parts del món determinades, i, per 
l’altra, hem de ser conscients que es pro-
dueixen vulnerabilitats problemàtiques 
injustes a partir de determinades maneres 
de funcionar, organitza i pensar. I, precisa-
ment, la sectorització de la dependència 
és una manera d’organitzar aquest tema 
que genera un extra de patiment, ja que 
pensa amb aquell cos normatiu com a pro-
blemàtic quan en realitat és discutible que 
ho sigui.

Per què als humans ens costa tant accep-
tar que som éssers vulnerables? 
La filosofa Judith Butler recorda que som 
essers dependents, però també afirma que 

“La nostra existència és 
possible perquè hi ha algú 
que la sosté, que la cuida, 
que la fa possible” 

“La idea d’interdependència 
serveix per revisar-nos 
interiorment i per revisar la 
relació amb els altres”
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ens desenvolupem com a subjectes preci-
sament en el moment en què es reprimeix 
aquesta relació amb l’altre. Aquesta afir-
mació em va sorprendre molt i em va donar 
raons per entendre perquè l’home rebutja 
tant la discapacitat. Les persones amb dis-
capacitat ens fan evident allò que moltes 
vegades no volem veure: la suposada auto-
nomia que m’ha ajudat a créixer no és tal, 
sinó una figuració. I per això les perso-
nes que ens evidencien que això no és així 
reben tot tipus de mirades insultants. Per 
altra banda, un altre autor com Emmanuel 
Lévinas assegura que el rostre de l’altre 
genera una interpretació ètica que ens fa 
evident que l’autonomia moral no és una 
elecció, no existeix. És a dir, un no decideix 
individualment si ser moral o no; són els 
altres que t’interpel·len èticament. I aquesta 
evidència que no hi ha possibilitat d’elecció 
genera violència i explica perquè s’agredei-
xen tant a determinades vulnerabilitats.

Martha nussbaum parla de vulnerabilitats 
positives i negatives. També som vulnera-
bles quan estimem... 
Sí, i tenim problemes amb les dues. La 
vulnerabilitat és un tema poc popular, 
incomoda molt la gent. Parlar de vulnera-
bilitat demana certa honestedat i humi-
litat i sentir-se part d’una cosa molt més 
àmplia. Pensar-se vulnerable és un cop a 
l’ego, cosa avui molt necessària. De fet, 
per a mi, la vulnerabilitat i la interdepen-
dència són conceptes absolutament polí-
tics perquè permeten aturar la màquina del 
capital i perquè són conceptes que estan 
fora del registre mercantil. I, en determi-
nats entorns, el que fa falta avui és fer un 
pas enrere i preguntar-nos: Com ens hem 
definit? Què hem dit de nosaltres mateixos? 
com ens hem organitzat? Què hem col•locat 
al centre de la societat? Per què ho hem fet? 
I, finalment, com hauríem de canviar les 
coses per construir un món més just?

Preguntes realment claus. Creu que la 
societat es troba en aquesta línia d’auto-
qüestionament? 
No! Bé, algunes persones sí. Hi ha treballs 
sobre l’ètica de la cura i algunes feminis-
tes que estan treballant aquest tema. 
Podríem dir que hi ha sectors que sí, però a 
la societat en sentit ampli, no li interessa. 
Preguntar-se aquest tipus de coses és difí-
cil i incòmode i, de vegades, són discursos 

espessos i que costa desgranar perquè arri-
bin a la societat en general. Per mi, però, 
aquest avui és l’únic camí que pot produir 
un canvi a molts nivells.

De vegades aquest tema es relaciona bàsi-
cament en l’àmbit de la salut. En quins 
altres nivells canviaria la societat si tin-
guéssim en compte la interdependència? 
En la manera de relacionar-nos amb els 
altres i amb un mateix, en la manera de 
pensar les institucions... En alguns sectors, 
com per exemple en el sector de la disca-
pacitat, estaríem parlant d’un canvi radi-
cal. Si posem tot això sobre taula ens hem 
de preguntar: Què és la discapacitat? Des 
d’aquesta nova visió, les discapacitats no 
són una cosa a rebutjar. De fet, tot al con-
trari, les discapacitats –les vulnerabilitats– 
ens fan humans, per tant, les polítiques en 
aquest àmbit no haurien de ser sectorials 
sinó universals. També hi hauria canvis en 
l’educació. S’haurien de repensar les relaci-
ons educatives posant-hi la cura al centre. 
Per què és important estudiar i saber?  
Només per ser productius i per tenir un 
futur? És un treball de revisió profund que 
s’ha començat a fer, que és urgent, però 
només estem a l’inici.

Vostè planteja una revisió del món que 
demana molta humilitat. 
Sí, però també demana desmitificar molts 
conceptes  i sobretot anar a l’arrel de les 
causes. Quines són les lògiques que ens 
han portat a explotar i aniquilar l’altre? 
Què ens ha portat a construir aquesta idea 
de subjecte i d’independència tan con-
tundent que, al final, ens ha conduït a una 
fractura? Va ser l’11M que em van portar a 
pensar algunes d’aquestes coses. Allà vaig 
preguntar-me: Com es gestiona el patiment 
si ni tan sols es parla socialment d’aquests 
termes? Ni les professions que ens dedi-
quem a aquests temes –educació social o 
treball social– en parlem. És un tema invisi-
ble, fem veure que no forma part de la vida.

on creu que podem arribar si seguim 
potenciant aquesta societat que aposta 
per l’autonomia i el self-made man? 
A la Universitat, per exemple, ens porta a 
la lògica de l’autoaprenentatge i de l’auto-
bombo, a la creació d’itineraris personalit-
zats, etc. I això en un context on no hi ha la 
possibilitat de parar o d’emmalaltir-te. Avui, 

arreu, s’imposa la lògica del rendiment i de 
l’autoexplotació. Estem en  una mena d’es-
clavitud autoimposada. Les xarxes socials, 
per exemple, són una producció sistemà-
tica i continua d’un mateix. Avui no hi ha 
espai per a la fragilitat. Hem de reivindicar 
que tenim dret a estar malalts, a estar can-
sats, a no haver de produir de forma perma-
nent... Estem generant dinàmiques que ens 
maten en vida, quan acceptar les vulnera-
bilitats i les limitacions ens connecta més a 
la vida que no pas negar-les, perquè la vida 
és així ens agradi o no. No fer aquest procés 
ens genera un gran patiment i ens condueix 
a expulsar col·lectius que encarnen qualse-
vol signe de feblesa, simplement perquè no 
són rendibles.

Com hem d’aprendre a ser més interdepen-
dents? Com s’ha de potenciar la pedagogia 

de la interdependència? 
En aquesta pedagogia hi ha molts concep-
tes que s’han de potenciar, com el tacte, 
l’acollida, l’hospitalitat, la col•lectivitat... 
Però, sobretot, s’ha de revisar la idea del 
Jo. A les escoles, per exemple, usem deno-
minacions absurdes tipus: la meva bata, la 
meva cadira, la meva taula... Si l’escola és 
de tots, aquest llenguatge s’ha de revisar. 
Això és una cosa molt menor, però el canvi 
de mentalitat també es fa a partir d’aques-
tes petites coses. A més, cal reduir la com-
petitivitat i entendre que el coneixement 
ha d’estar a disposició de la cura del món. 
Per exemple, hem de conèixer el medi natu-
ral, no per tenir una intel·ligència supe-
rior, sinó per ser sensibles i tenir cura del 
nostre entorn. Igual que en el seu dia es 
van pensar les escoles com una mena de 
pràctica democràtica perquè l’infanti sigui 
un bon ciutadà, avui es podrien pensar les 
escoles com una mena de pràctica de la 

“Parlar de vulnerabilitat 
demana honestedat i 
humilitat i sentir-se part 
d’un tot més ampli”

“Tenim dret a estar 
malalts, cansats o no 
haver de produir de 
forma permanent...”

La interdependència
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Asun Pié Balaguer en el seu depatx de la seu de la Universitat oberta de Catalunya (UoC).

cura. Algú això li pot semblar utòpic, però 
la utopia ens permet caminar.

Hi ha autors que parlen d’autonomia 
social, d’autonomia moral...  Segons vostè, 
l’autonomia no tindria validesa absolu-
tament en cap àmbit? no hi hauria cap 
excepció? 
No hi cap, sempre tenim una relació amb 
algú altre i vinculada a un escenaris con-
crets. L’autonomia social és una figuració, 
especialment en un món globalitzat com és 
l’actual. Insisteixo, és més intel·ligent i sa 
pensar que hi ha moltíssimes relacions que 
estan condicionant el panorama actual, ja 
sigui individual o col·lectiu, i l’únic que hem 
de fer és revisar-les.

Vostè alerta que la interdependència ens 
porta a desmitificar o replantejar molts 
altres conceptes. Un d’ells  seria el de dig-
nitat? 

En aquest sentit, a les persones amb dis-
capacitat, a qui tradicionalment se les ha 
penjat l’etiqueta de depenent, no se les ha 
considerat suficientment dignes. La idea 
de dignitat que fins ara s’ha treballat aquí 
i en altres països és extrínseca, una dig-
nitat que té a veure amb el context. Això 
està molt bé, però no és suficient. Què 

“Cal reduir la competitivitat 
i entendre que el saber ha 
d’estar a disposició de la cura 
del món”

“L’autonomia social és una 
figuració, especialment en 
un món globalitzat com és 
l’actual”
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passa si venen unes retallades econòmi-
ques i aquelles condicions de context que 
em permeten una vida digne desaparei-
xen? Per tant, s’ha de treballar la digni-
tat intrínseca: la dignitat que tenim els 
humans pel sol fet de ser humans. I la situ-
ació de dependència i de vulnerabilitat, 
com a condició humana, s’ha d’incorporar 
a aquesta dignitat. 

Hi haurien altres valors que s’haurien de 
revisar? 
Sí. De fet, amb aquesta nova mirada que 
proposo quedaria afectada tota l’escala 
de valors, no només uns. Potser hi ha per-
sones que com a individus ja tenen en con-
sideració tot això, però ara el que manca 
és el canvi polític i organitzatiu. I per acon-
seguir aquest canvi el capitalisme i el 
patriarcat s’han d’enderrocar i la forma 
de fer-ho és visibilitzant tot allò que han 
negat permanentment, com és la cura. 

SERGIO RUIZ
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urant segles ·i avui en 
dia·, tot allò relaci·
onat amb el treball 
reproductiu i amb 
la cura s’ha vinculat 
amb l’àmbit domès·
tic i privat i s’ha asso·

ciat de forma perversa a la “identitat feme·
nina” (com si aquesta es pogués definir 
com un tot monolític sense matisos ni dife·
rències) i als rols de gènere assignats a les 
dones, comportant que aquest tipus de tre·
ball es convertís, com explica Silvia Federici, 
en un “factor crucial en la definició de l’ex·
plotació de les dones en el capitalisme”. La 
cura, el treball domèstic, la criança i tot allò 
que el capitalisme i, posteriorment, el neoli·
beralisme van etiquetar com a “no produc·
tiu” s’ha menyspreat i invisibilitzat creant 
un fals miratge de mons binaris separats, 
ben apuntalats per la cultura patriarcal i el 
model econòmic hegemònic: d’una banda, 
el món de l’esfera pública, de l’autonomia, 
la independència, l’individualisme, el jo..., 
el món d’allò transcendent, “important”; 
de l’altra, el món privat, la domesticitat, la 
dependència, les emocions, les relacions 
humanes... el nosaltres. 

D’un costat, tal com descrivia l’arque·
òloga Almudena Hernando al seu article 
Género y sexo. Mujeres, identidad y modernidad, la 
“individualitat dependent” que han desen·
volupat els homes al llarg de la història, que 
“estableix sempre una relació de poder, es 
basa en la complementarietat de funcions i 
implica una dissociació interna i una nega·
ció: es nega allò que es necessita (el vincle 
emocional amb el món), pel que no es reco·
neix en termes d’igualtat a qui en això s’es·
pecialitza i s’és incapaç de desenvolupar les 
capacitats psíquiques que permetin gene·
rar·lo autònomament”. Una identitat més 
narcisista, potser, però que permet aventu·
rar·se, canviar, decidir, descobrir... A l’altre 
riba, la “identitat relacional” que s’associa a 
les activitats domèstiques, als fills, a la “rela·
ció emocional, íntima i relaxant amb l’espai 
conegut”, a la vinculació amb el grup, a la 
definició en funció dels altres (mare de, dona 
de, filla de, amiga de...).

En un procés cada cop més accelerat i 
urgent arran de la incorporació de les dones 
al mercat laboral des de la segona meitat del 
segle XX, des de la teoria feminista s’ha visibi·
litzat com aquesta separació fictícia d’espais 
comporta enormes pèrdues i referma desi·

gualtats de gènere que han mutat, però no 
s’han abolit. Així, les dones, malgrat haver·se 
incorporat al mal anomenat “món produc·
tiu”, continuen lligades al treball reproduc·
tiu i de cures, amb dobles i triples jornades, 
com ho fa palès l’Informe sobre desenvolupament 
humà 2015: “A tot el món les dones realitzen 
la major part del treball de cures no remu·
nerat, que abasta principalment les tasques 
domèstiques (com preparar els àpats, recollir 
llenya, anar a buscar aigua i realitzar tasques 
de neteja) i la cura d’altres persones (com 
atendre els nens, els malalts i la gent gran) 
dins de la llar i la comunitat. (...) en els països 
en desenvolupament les dones es responsabi·
litzen normalment de més del 75% del temps 
que a casa es dedica a la cura no remunerat”. 

Per tot això, la defensa de la justícia global 
com a paradigma i horitzó de justícia inte·
gral, transversal i transnacional, requereix la 
implementació d’una ètica de la cura global 
que ens permeti establir vincles amb el món 
que habitem mitjançant l’harmonia entre 
raó i emoció. Una harmonia o equilibri –
si es prefereix– entre la individualitat que 
ens permet afirmar·nos com a subjectes i la 
interpendència vers el grup sostinguda per 
la consciència del bé comú, per l’afecte com 
a valor imprescindible per la supervivència i 
per la redistribució igualitària del treball que 
aquesta dependència mútua comporta. Així 
exposava aquesta necessitat la psicòloga i filò·
sofa nord·americana Carol Gilligan a La resis-
tencia a la injusticia: una ética feminista del cuidado: 
“L’ètica de la cura apressa ara fins i tot més 
que fa trenta anys, quan vaig escriure per pri·
mera vegada sobre aquest tema. Vivim en un 
món cada vegada més conscient de la rea·
litat de la interdependència i del preu que 
implica l’aïllament. Sabem que l’autonomia 
és il·lusòria –les vides de la gent estan inter·
relacionades. Com va dir Martin Luther 
King, «Estem atrapats en una xarxa ineludi·
ble de reciprocitat, lligats al teixit únic de la 
destinació. Quan  alguna cosa afecta una per·
sona de forma directa, afecta indirectament a 
totes»”. Cal, doncs, de forma imperant, posar 
al centre de la dinàmica social la cura com a 
sòcol fonamental de les nostres vides, fer·nos 
càrrec de la responsabilitat col·lectiva que 
aquesta comporta, posar·la en valor i despa·
triarcalitzar·la. Només des d’aquí, podrem 
començar a construir societats veritablement 
justes i sostenibles. 

— Sònia Herrera

La dependència s’associa al món de la cura i aquesta al 
món femení; cal una nova revisió d’ambdós conceptes.

LA CuRA I LA 
juSTíCIA GLOBAL

Sònia Herrera és comunicadora i membre de 

Cristianisme i Justícia / @sonia_herrera_s
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any 2000, amb l’en·
trada al nou mil·lenni, 
l’onada de democratit·
zació mostrava signes 
d’esgotament. Des de 
l’any 1974, amb Por·
tugal, i fins l’atac a les 

Torres Bessones de l’any 2001, es va donar 
la benvinguda a cent noves democràcies 
arreu del món. El pessimisme, però, comen·
çava a regnar. Després de l’explosió demo·
cràtica inicial, i davant la dificultat d’alguns 
sistemes de consolidar·se, els grans organis·
mes internacionals van posar el focus en la 
necessitat de crear règims democràtics de 
qualitat. Més que crear democràcies, calia 
millorar les existents. En essència, els experts 
creien que calia convergir cap a l’anomenat 
model de democràcies consensuals.

Això què implicava? Segons la clàssica 
definició del politòleg neerlandès d’Arend 
Lijphart, les democràcies es poden classifi·
car en funció de si són consensuals o majo·
ritàries. Tot i que pot haver·hi característi·
ques entrecreuades, la majoria de països que 
s’encapsulen en una o altra categoria, deia 
Lijphart, comparteixen força trets caracte·
rístics. Així, mentre les democràcies con·
sensuals tenen un sistema multipartidista, 
un parlament fort, governs descentralitzats 
o federals, constitucions difícils de reformar 
o governs de coalició, els sistemes majorita·
ris acostumen a tenir dos partits, un execu·
tiu fort, governs centralistes, constitucions 
flexibles i governs monocolor, entre d’altres. 
Per dir·ho en termes pràctics: el paradigma 
del model consensual seria Suïssa i el Regne 
Unit el del majoritari. 

Aquesta distinció, per molt que pugui 

semblar abstracte, té un impacte directe 
sobre la vida de la ciutadania. Segons nom·
brosos estudis publicats en els darrers vint 
anys, la satisfacció amb el règim democrà·
tic i en els governs depèn fonamentalment 
del grau d’inclusió del sistema polític. Així, 
les persones que viuen en sistemes consen·
suals expressen uns nivells més alts de satis·
facció que els ciutadans de sistemes majo·
ritaris. El model consensual, s’argumenta, 
representa més veus, accepta més la plura·
litat i estableix més mecanismes de control 
entre institucions. 

UnA TEnDènCiA ‘nATUrAL’

La previsió de fa uns anys és que no caldria 
impulsar gaire mesures per incentivar que 
les democràcies cada cop fossin més consen·
suals. Si la satisfacció democràtica en aquest 
model és més elevada, només calia esperar 
uns anys perquè els estats transitessin cap 
a aquesta opció. La idea de fons era que la 
interdependència global entre democràcies, 
impulsada per una globalització creixent, 
acabaria de donar l’impuls final per tenir uns 
sistemes democràtics inclusius que generes·
sin un nivell acceptable de satisfacció ciuta·
dana. En particular, la forta interdependèn·
cia formal i informal entre els països de la 
Unió Europea faria que, en un termini curt 
de temps, les democràcies europees cada 
cop s’assemblessin més entre elles. 

Malgrat el predicament de la idea de 
la convergència democràtica, el cert és 
que les càbales fetes fa dos dècades s’han 
demostrat força errònies. Malgrat els incen·
tius positius que la interdependència genera 
perquè tothom adopti un model que faci·
liti els intercanvis a escala global, la crei·

xent connexió entre els sistemes democrà·
tics del nostre entorn no ha desembocat en 
una convergència de model. Per exemple, el 
país que requeria de l’aprovació dels tractats 
via cambra legislativa o referèndum, ho con·
tinua fent, i aquell en què només es neces·
sitava l’aprovació presidencial, no ha can·
viat el sistema. Una tendència que, de fet, 
ens diu força coses de què és la interdepen·
dència política.

En primer lloc, la interdependència 
global ha acabat sent més econòmica que no 
política. El rècord en l’intercanvi de béns i 
serveis a escala planetària no ha tingut un 
impacte fortament transformador a l’inte·
rior dels països. Que un sistema democrà·
tic funcioni millor en el país amb el qual hi 
tens una estreta col·laboració no significa 
que adoptis el seu sistema polític.

En segon lloc, la sobirania dels estats 
s’ha diluït, però ho ha fet marginalment, 
de manera que el concepte de ciutadania 
encara està arrelat al del vell concepte d’es·
tat·nació. Difícilment les democràcies con·
vergiran si el reconeixement dels proble·

mes i la cerca de solucions no es fa des d’una 
òptica global (i efectiva). 

Finalment, la noció de com ha de ser 
una democràcia divergeix profundament 
entre societats. Les herències culturals, els 
equilibris interns entre actors i la sinèrgies 
institucionals provoquen que no hi hagi 
un únic sistema, sinó diverses maneres 
d’entendre la democràcia. 

El gran dubte dels propers anys (o dèca·
des) és, de fet, si la creixent interdependèn·
cia aconseguirà aquesta convergència cap a 
un model democràtic únic o, simplement, 
incrementarà la pluralitat de maneres d’en·
tendre el sistema. 

— Toni Rodon

És evident que existeix una interdependència política, però 
el futur d’aquesta terme encara és incert.

uN úNIC MODEL 
DEMOCRàTIC?
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Les càbales fetes fa un 
parell de dècades sobre  la 
convergència democràtica 
s’han demostrat errònies

La interdependència 
global ha acabat sent 
més econòmica que 
no política
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El debat sobre la interdependència sovint 
genera confusió per manca de compren-
sió del propi concepte. intentem treu-
re’n l’entrellat amb l’ajuda de francesc 
Torralba, catedràtic de filosofia de la 
Universitat ramon Llull, autor de diver-
sos llibres al voltant de l’ètica i membre 
del consell assessor de Valors. 
 
Actualment es parlar d’autonomia, de 
dependència, d’independència... Dins de 
tot aquest ventall de conceptes, confu-
sos per a moltes persones, com definim la 
interdependència? 
La interdependència concep el món com 
una xarxa feta de nusos i considera que 
tots els elements d’aquest són mútuament 
dependents els uns dels altres. És la con-
cepció del món com un tapís o nòduls que 
estan interrelacionats. La qual cosa vol dir 
que qualsevol alteració, estirada o canvi en 
una part de la xarxa afecta el tot per una 
successió de causes i efectes. El concepte 
de la interdependència ens arriba de la 
matriu de la filosofia oriental budista, però 
també el trobem en el concepte de creació 
de la tradició jueva-cristiana.

La interdependència es pot aplicar a dife-
rents nivells i a diferents àmbits? 
Sí, es pot parlar d’interdependència a dife-
rents nivells. Per exemple, podem parlar 
d’interdependència ecològica: això vol 
dir que tots els essers del planeta –vege-
tals, humans o animals– estem interrela-
cionats de tal manera que allò que afecta  
a l’àmbit vegetal, al final, també afecta a 
l’àmbit humà i animal. I no només a l’àm-
bit vida, també a l’aigua i a l’aire. Si l’aigua 
està contaminada, també conseqüent-
ment ho estarà el plàncton, els peixos i, 
finalment, nosaltres també perquè ens els 
menjarem. Per tant, la interdependència a 
nivell ecològic és una evidència manifesta 
i és un dels principis bàsics que avui tenen 
tots els ecòlegs al cap.

Hi ha interdependència en algun altre 
àmbit? 
Sí, també hi ha interdependència econò-
mica. És evident que el món s’ha globalit-
zat econòmicament, la qual cosa vol dir 
que allò que s’esdevé en un mercat del 
sud-est asiàtic, americà, alemany o japo-
nès, per causes i efectes, acaba generant 
una reacció als mercats locals, provoca 

Entrevista

“LA NOSTRA 
AuTONOMIA ES 
CIRCuMSTANCIAL”

francesc Torralba, filòsof
Un dels defensors del concepte interdependència és aquest 
catedràtic de Filosofia de la Universitat Ramon Llull. Amb 
ell clarifiquem conceptes i en busquem l’origen.

FRANCESC TORRALBA



Valors Monogràfic  23

canvis al preu del bacallà al Born, a la 
nostra hipoteca o el preu del dipòsit de 
gasoil del cotxe. 

Però, segons vostè, encara n’hi ha més? 
També és important parlar de la interde-
pendència social, aquesta l’hem vist molt 
clarament els darrers anys; perquè el món 
també és una gran xarxa social. Per exem-
ple, si hi ha desigualtat Nord-Sud, si hi ha 
àmbits amb violència o genocidis... Tot 
això pot acabar provocant fluxos migrato-
ris i refugiats que demanaran asil i aten-
ció. Per tant, poc o molt, més directe o 
més indirectament, encara que el con-
flicte social tingui lloc a Síria, Centreàfrica 
o a l’exIugoslàvia, aquest acabarà afec-
tant al conjunt de la vida social del món.

Ja veig que la interdependència l’hem 
d’entendre a tots nivells. 
I, finalment, en un món globalitzat 
tampoc podem oblidar la interdependèn-
cia cultural. Hi ha cultures que tenen més 
influència i més poder econòmic i medià-
tic que altres, però si una cultura avui  és 
menystinguda, perseguida o decapitada, 
això té afecte en el conjunt: es produeix 
un empobriment cultural del planeta. La 
interdependència  cultural es veu clara-
ment quan dues cultures es troben coexis-
tint en ciutats grans. El mateix català ja té 
préstecs del castellà i de l’anglès i abans 
tenia reminiscències del llatí, del pro-
vençal i de l’àrab. Però també a nivell de 
tradicions. Actualment Tot Sants ja es bar-
reja amb el Halloween i el tió amb el Pare 
Noel. Encara que vulguem ser proteccio-
nistes, no hi ha puresa cultural. Tot això 
demostra que ara ja no podem compren-
dre l’univers com un conjunt d’entitats 
tancades, sinó com a cèl·lules separades 
per una membrana impermeable que inte-
raccionen amb l’entorn . En conclusió, tot 
influeix en tot i tot és depenent de tot. La 
independència pura no existeix. 

Això significa un replantejament del sis-
tema de funcionament del món? 
Sí. Si els problemes són globals, les mesu-
res també han de ser globals. I aquest con-
cepte exigeix necessàriament allò que 
anomenem una ètica interdependent o 
una ètica global o mundial. Si només apli-
quem mesures locals garantirem que un 
feu sigui ecològicament net, socialment 

sostenible i econòmicament just; però 
si no ho és el conjunt, a la llarga aquest 
també quedarà efectat perquè hi arriba-
ran fluxos migratoris i aires contaminants 
d’altres àrees que no es podran evitar.

La idea de la interdependència no és 
nova. De fet, ja fa anys que es parla d’una 
ètica global. Per què ens costa tant d’exe-
cutar-la? 
Com deia a l’inici, la idea de la interde-
pendència ja la trobem expressada en el 
budisme, segle V a.C i en el Gènesi. A l’en-
cíclica Laudato si el Papa Francesc també 
utilitza aquesta paraula. Parla de la inter-
dependència entre tots els éssers i justa-
ment critica que de vegades els humans 
ens hem separat de la resta de la natura-
lesa i ens hem considerat sobirans i propi-
etaris d’aquesta. És cert que els humans 
tenim unes propietats diferents –tenim 
consciència, una intel·ligència més desen-
volupada, capacitat tecnològica...– però 
no podem oblidar que formem part d’un 

tot. Per tant, és cert que el concepte no és 
nou, però els darrers anys hem constatat 
que la interdependència és brutal.

De fet, la interdependència la constatem 
com una realitat, suposo que amb coses 
positives, però també negatives, no? 
La interdependència pot ser positiva si 
els fluxos que ens venen d’altres àmbits 
ho són. Podria ser el cas, per exemple, del 
descobriment  d’un fàrmac, però també 
negativa. Per exemple, si un país no com-
pleix protocols mediambientals, els aires 
o les aigües contaminades creuen les 
fronteres físiques. És cert que la interde-
pendència és un fenomen ambigu, però 
s’ha de constatar i ens ha d’ajudar a rela-
tivitzar molt les nocions d’independèn-

cia, autosuficiència i autonomia. Un ésser 
només és autosuficient quan es basta a si 
mateix. I això no passa mai perquè només 
per viure ja necessito aire i aigua, però 
a més m’alimento, llegeixo, estimo, em 
desplaço, etc. Cada dia depenem d’una 
constel·lació immensa d’elements tangi-
bles i intangibles per fer la nostra vida. 

Si ens fixem, és cert que tots som perso-
nes dependents, però quan parlem d’aju-
des a persones dependents, ens referim a 
gent mancada d’autonomia... 
És cert que hi ha graus d’heteronomia. 
Una persona amb cadira de rodes té un 
grau de dependència superior al meu, 
però jo també en tinc un de molt elevat. 
En aquest sentit, aquesta fractura que 
fem entre dependents i no dependents 
em sembla una degradació. Podem parlar 
de graus de dependència, però en cap cas 
hi ha persones autosuficients o indepen-
dents. És evident que un nen és més depe-
nent que una persona que es troba en la 
maduresa de la vida. Ara bé, aquest també 
pot quedar-se a l’atur o patir un accident 
de cotxe i quedar-se paraplègic. Dues de 
formes de perdre autonomia. No podem 
oblidar que la nostra autonomia és cir-
cumstancial, provisional, vulnerable i una 
do molt fràgil; la podem perdre en qualse-
vol moment. 

La clau de tot plegat és acceptar la nostra 
vulnerabilitat? 
Actualment, a la nostra societat, hi ha un 
rebuig a assumir que som éssers interde-
pendents. Vivim en una espècie de cul-
tura que ha sacralitzat l’autonomia i el jo 
separat de la comunitat. La dependència 
avui té un rebuig social terrible. Hi ha per-
sones que prefereixen morir abans que 
ser dependents. Llegim la dependència 
com una derrota. Considerem la persona 
dependent com un objecte de caritat. 
Vivim en una cultura que ha sacralitzat 
el jo individual separat de la comunitat i 
que ha apostat per l’home autàrquic, quan 
precisament les comunitats es creen per 
ajudar-nos mútuament. Considerem un 
fracàs pensar que no som omnipotents 
perquè partim d’una concepció de l’esser 
humà equivocada. Hem d’acceptar que 
som vulnerables i precisament perquè ho 
som ens hem d’associar i crear comunitats 
d’ajuda per solucionar problemes, des de 

“Tot influeix en tot i tot 
és depenent de tot. La 
independència pura, per 
tant, no existeix”

“Un esser només és 
autosuficient quan es 
basta a si mateix. i això 
no passa mai”
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l’àmbit micro fins a l’àmbit macro. És una 
ficció pensar que ens hem fet a nosaltres 
mateixos, perquè la condició humana no 
és així. D’entrada tots hem estat al ventre 
d’una dona que ens ha cuidat i protegit, 
després algú ha vetllat per nosaltres, ja 
hagi estat sigui una família o una institu-
ció, etc.

Aquesta mentalitat d’herois però, ja ens 
l’inculquen des de petits. El canvi de men-
talitat vers la interdependència per on ha 
de començar? 
Com sempre, les institucions educatives 
–escola i família, principalment– tenen 
la gram feina a fer. Per exemple, les famí-
lies poden acostar la vulnerabilitat als 
infants. Actualment la societat amaga les 
persones més vulnerables –malalts, indi-
gents, persones impedides...– darrera 
les cortines; quan abans el nen convivia 
amb l’avi que tenia incontinència o difi-
cultats per menjar o caminar. I això era 
un aprenentatge de la vulnerabilitat en 
plena presència. Quan veus la vulnerabi-
litat et converteixes en una persona més 
sensible, més atenta; te n’adones que no 
tothom té un cos d’adolescent, etc. De fet, 
avui la  vulnerabilitat només apareix entre 
iguals, per exemple en una aula. 

La publicitat, en aquest sentit, ajuda 

molt poc. 
Gens. La publicitat mostra un home i una 
dona d’acer; un superheroi que no es com-
promet perquè si ho fa perd la seva inde-
pendència; un home que pot recomençar 
la seva vida en cada moment perquè no té 
deutes històrics. Un home que no és vin-
cula perquè si viu amb comunitat perd 
autonomia, cosa que té molt a veure amb 
els valors líquids. És adir, qui defensa 
aquesta hipotètica independència rebutja 
l’altre, perquè l’altre és una ombra a la 
seva autonomia.

Aquesta manera de pensar no és una 
influència molt clara de la cultura dels 
Estats Units, el somni americà? 
La filosofia self-made man, sumada al 
neoindividualisme, ha anat quallat molt. 
La idea és: jo sol , treballant el meu talent, 
puc assolir el meu somni. La meva tesi, 
però, és una altra: tu sol no pots aconse-
guir res de res, tu aconsegueixes les coses 
amb els altres i gràcies als altres. Per 
exemple, un atleta extraordinari sense un 
entorn d’acollida, sense una família, sense 
un bon entrenador... no fa res. Una per-
sona és el resultat de tot allò que la comu-
nitat l’ha ajudat a fer i a ser. Avui, però, 
no tenim consciència del do rebut. Tenim 
amnèsia del nostre procés constitutiu. 
Culturalment tenim completament obli-

dat l’aspecte comunitari. De fet, la gent 
no lluita pel reconeixement comunitari, 
sinó pel reconeixement personal.

Kant, a La crítica de la raó pura, par-
lava de l’autonomia moral. Comparteix 
aquesta idea? 
No, també la discuteixo. Segons ell, una 
persona moguda pel deure actua autòno-
mament. Els crítics a Kant assegurem que 
el deure no neix de la raó pura pràctica 
perquè també és el resultant d’un procés 
educatiu. Kant tenia una mare molt pia-
dosa - que va morir quan ell tenia catorze 
anys-, havia estat criat en una educació 
molt espartana... Per tant, el deure, com 
ell assegura, neix espotàniament de la 
raó o es constitueix a partir d’una sèrie 
de figures que el porten a actuar així? És a 
dir, emergeix de la profunditat de l’esser, 

o com diria Froid, es tracta d’un superjo 
que integra diverses influències? és evei-
dent que si jo no formes part d’una tradició 
cristiana i no hagués llegit textos sobre el 
tema, no donaria tan valor a l’imperatiu del 
perdó. És cert que estem enxarxats en un 
conjunt de símbols, tradicions,  prescrip-
cions i normatives, no som essers aïllats, 
però a partir d’aquí cadascú elabora la seva 
ètica personal. No hi ha un esser plena-
ment autònom, però la creació d’un esser 
depen de molts factors. És a dir, no hi ha ni 
un jo pur, ni un deure pur, ni una raó pura, 
cada cosa es crea en interacció amb els 
altres, ja sigui per reacció o per assimilació. 
De fet, fins i tot, els grans filòsofs s’inter-
relacionen. On acaba Plató i on comença 
Sòcrates? Hi ha molt de Plató en  Aristòtil. 
On acaba el mestre i comença el deixeble? 
També hi ha interdependència en el pensa-
ment. No podem oblidar que tothom neix 
en un lloc i en un espai. 

“Hi ha persones que 
prefereixen morir abans 
que ser dependents. La 
considerem una derrota”

“Quan veus la vulnerabilitat 
et convereteixes en una 
persona més sensible, 
més atenta”

FRANCESC TORRALBA
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Eulàlia Puigderrajols és mestra

Deixa’t perdre —Eulàlia Puigderrajols

NOSALTRES
La supèrbia humana no té límits, sovint ens 
fan creure que som autosuficients, quan és 
tot el contrari. Quan es gaudeix  d’energia, 
salut i economia, i a més, es viu envoltat de 
gent gran, malalts crònics o infants, que són 
per definició els més dependents, un pot 
pensar que ho té tot, que és autònom i fins 
i tot pot tenir una mirada de commiseració 
cap els altres. Quin miratge! Si això passa 
anem errats, perquè  tot ésser humà  neces·
sita dels altres per créixer,  realitzar·se. Tot el 
que ens envolta,  des de la cosa més insigni·
ficant fins la més complexa, amaga un munt 
de gent que l’ha dissenyada, l’ha fet possible, 
la fa anar.  

D’altra banda, necessitem dels altres per 
completar·nos com a  animals socials que 
som. Tant necessitem que funcioni la nostra 
vida en sentit pràctic, com en sentit emo·
cional. Tenim tot un reguitzell d’accions i 
interrelacions:  conviure, contrastar els nos·
tres parers, dialogar, estimar... que no podem 
fer sols. No som Robinson Crusoe, ell només 
existeix a la literatura i al cinema. Però, fins i 
tot Crusoe va trobar un nadiu, Divendres, a 
qui va educar com un fill. És curiós perquè 
a la versió cinematogràfica el nadiu és subs·
tituït per una carbassa, que ell humanitza 
per  tenir un company en aquella solitud. Un 
dia em varen explicar la història d’un mari·

ner que portava a la seva barqueta un gran 
intel·lectual i quan la mar es va posar brava els 
recursos d’aquest erudit poc li varen servir 
per sortir·se’n. De vegades els acudits sem·
blen tan versemblants i plausibles com la 
vida mateixa. Ara ens veiem forts, altius, 
amb capacitat de tot i ens cal treballar el cos 
i la ment per envellir·nos amb dignitat, assu·
mint les possibles futures mancances i agra·
int a la vida haver·hi arribat.  Llavors quan, tal 
vegada ens hauran d’ajudar a fer les coses més 
bàsiques, podrem ser exemple de vida, sense 
pretensions perquè el que ens cuidi i ens 
ajudi aprengui així a créixer, a fer·se gran. 

GANDHI  I LA 
INTERDEPENDÈNCIA

Es podria definir la interdependència com 
el resultat de la relació humana diversa i 
multilateral que parteix de la llibertat i de 
la responsabilitat dels individus de cara a 
compartir un conjunt comú de principis 
o ideals amb altres persones de l’entorn 
proper o més llunyà. 

Qui va començar a habilitar el mot, en 
el sentit més genèric i genuí de la paraula, 
va ser Mahatma Gandhi (1869·1948), el 
1929, tot insinuant que la interdependèn·
cia era una manera de superar el propi ego 
i augmentar el grau de corresponsabilitza·
ció entre els humans, al marge de les deci·
sions unilaterals de cada individu.

Després, del mateix terme, també en 
van parlar altres autors, com el filòsof i 
revolucionari Karl Marx (1848), aquest 
bàsicament en el sentit econòmic i polític 
de la paraula; i el filòsof nord·americà Will 

Durant (1944), en intuir la complexitat del 
pensament i del raonament humà en uns 
temps marcats per enfrontaments bèl·lics i 
en una perspectiva universalista del món i 
de la societat.

Per Gandhi, qualsevol acció pròpia 
incideix en la vida dels demés. I qualse·
vol decisió dels altres té repercussions en 
la vida d’un mateix. El triomf o el fracàs 
dels teus i dels no teus són també triomfs 
i fracassos propis, ja que és impossible ser 
aliens a les realitats de l’entorn. I només 
amb aquesta confluència d’interessos es 
poden assolir  la felicitat de l’ésser humà i 
la veritable pau. 

Avui, en el món globalitzat en què 
vivim, aquests arguments exposats sem·
blen d’una evidència total. És impossible 
afrontar els grans reptes del planeta si no 
és amb una visió de conjunt, que suposi 
una implicació de diferents anàlisis, ja 
que tota la complexitat  del planeta és una 
suma de causes, d’efectes i d’influències 
vàries, difícils de destriar.

És aquí quan cal vindicar unes institu·
cions humanes multidisciplinàries, a petita 
i a gran escala, que permetin afrontar acci·
ons reals i efectives en l’ àmbit que sigui. 
No pas  exclusivistes ni unidireccionals. O 
aprofitar veritablement les que ja tenim de 
caràcter internacional, amb diàleg obert, 
en tots els sentits. 

El pensador i polític indi, influenciat per la religió oriental, 
va ser un dels primer en generalitzar aquest concepte.

Història —Ramon Salicrú

ramon Salicrú és historiador

VIVIANAYOGA 

Mahatma gandhi, resant.
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Assumir en rics i pobres la igualtat;
extirpar l’arrel sempre verinosa

d’un mal racisme injust i interessat.
Desvetllar en tots l’essència més honrosa

de llibertat marcant un ordre just.
Fer·nos amb la unitat tan profitosa
per derrocar el tirà d’innoble abús

rebels a seguir l’òrbita jussana.
El respecte a la vida i el refús

a ingerències hostils en la més sana
herència de cabals si en som hereus,

ni en bons costums ni en llengua que 
agermana.

Ensenyament, escoles, ateneus.
Cura de la salut sense peatge

pel poble en general, les febles veus
i els crits de joventut, tots amb bagatge

per reeixir lluitant i treballant.
Que cadascú s’espolsi el vassallatge
i opini lliurement, l’urna al davant;

que cada vot s’elevi com guspira
d’un foc inextingible i crepitant
on cremen privilegis i es retira
la vella oligarquia prepotent.

Alta lliçó que antics valors capgira
i ens entra insubornable al pensament,

pel Pare Déu escrita dins l’entranya
més tendra i més secreta de la gent,

la lliçó de bondat que mai no enganya,
que la tenim de molts segles abans,

per qui fa el sord conté una força estranya,
tots la sabem: se’n diuen Drets Humans. 
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LLiBres

‘Animales racionales y dependientes: 

porque los seres humanos necesitamos 

las virtudes’.

Macintyre, Alasdair

Paidós Ibérica, 2001.

Alasdair Macintyre,  filòsof escocès 

nascut el 1929, va escriure aquesta obra 

l’any 1999. En ella ens recorda la dimen-

Per saber-ne més

Cadascú és resultat dels seus escenaris de 
vida. Semblantment a com va canviant la 
(nostra) forma de mirar el món, la forma del 
(nostre) món canvia, també podem escollir 
les nostres interdependències, les nostres de·
finicions. I ben igual a com no podem accedir 
a la visió total i omniscient del món, tampoc 
s’aguanta la interdepència total i cosmopo·
lita multi·escenaris. La identitat es fa amb 
referències concretes; desqualificar la iden·
titat dura del subjecte com a parcial duu a la 
fal·làcia cosmopolita, la pretensió inductiva 
d’obtenir el tot amb només una part. 

El cosmopolita ignora que els que pensen 
diferent el porten a la contradicció interna 
que falsa el cosmopolitisme; irònicament, el 
cosmopolita ha d’empassar·se la inconsistèn·
cia de la seva pretensió universalista amb què 
s’ha ficat el món dins del cap, paint diferèn·
cies i negacions, assumint·ho tot. Els estoics 
ja ho van fer i van ser criticats en tant que 
el logos ·la raó universal, abassegadora, ine·
luctable, etc.· fulmina l’acció individual. 
Només els animals no humans, definits i tan·
cats al seu hàbitat concret, podrien atènyer 
la seva objectivitat d’espècie (donada la intel·
ligència per comprendre·ho). Però l’humà 
és obert, i es fa i modifica en una sociologia 

inacabable d’escenaris de vida. Tanmateix 
es pot fer alguna ullada a d’altres vides, a les 
pells d’altres, i fer·se càrrec escenaris aliens. 
Aquest és un perquè últim dels relats novel·
lescs, de psicologia, d’etnografia, etc. Tants 
caps, tants barrets, tants escenaris. En quina 
agència de viatges hi ha la proposta d’arri·
bar al nucli dur de qui tingui consciència 
d’haver·se reencarnat? O, volant més baix, 
com accedir només a un segon escenari, a un 
segon ordinador mental? 

Sense perdre els papers, mantinguem la 
sessió original, i enriquim·la. Limitats com 
estem a interdependències necessàriament 
parcials, escollim·les. Una bona eina és el 
diàleg, el camí de la raó, que no té més línia 
vermella que la lògica i la coherència. Trans·
cendim l’aïllament somer, els sectarismes i 
posicionaments absoluts, i representem·nos 
escenaris volguts i defensables racionalment. 
No estem sociològicament condemnats, 
potser hi ha un marge. Escollim les nostres 
xarxes de dependència, fem la nostra resoci·
alització, i definim·nos prenent partit. Per tot 
plegat són suggestives argumentacions com 
les de l’Eudald Espluga que hi ha a http://
lendavant.com/fraternitats·politiques. 

Filosofia —Albert Botta

FER EL 
PROPI CAMí

Dialogar és un procediment per a obrir·nos a aquelles 
interdependències que se’ns presenten com a raonables.

Albert Botta és professor de filosofia i ètica

El racó poètic 
—Albert Pera

DEPENEM

Albert Pera és poeta

Les emocions

sió animal i social de 

l’home amb el propò-

sit de ressaltar la nostra 

vulnerabilitat (el nostre 

cos està subjecte a la 

decadència) i la interde-

pendència (necessitem 

dels altres per a sobre viure). Macintyre 

escriu: “Tot ésser humà està potencial-

ment exposat a patir una discapacitat 

extrema, és possible que tard o d’hora 

necessiti d’algú que sigui el seu altre jo i 

parli en el seu nom”. 

‘interdependencia: del bienestar a la 

dignidad’.

Ausin, Txetxu; Aramayo, Roberto (ed)

Plaza&Valdes, 2013.

‘interdependientes y ecodependientes’.

Riechmann, Jorge

Proteus Editorial, 2012.
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“La novetat és la 
desconcertant tolerància 
de tanta gent instruïda 
vers la veritat i la 
falsedat”

Fa poc, l’Ajuntament de Barcelona va pre·
sentar un estudi sobre el Mapa de Valors de 
la ciutat, que recull els principals valors ètics 
dels seus ciutadans. A partir d’enquestes, 
l’estudi destaca un valor per sobre dels altres 
per definir el perfil ètic dels barcelonins: la 
tolerància. Cap altre valor reuneix tant con·
sens, ni és tan majoritari a la capital catalana. 
Podríem dir que és un valor transversal, part 
de l’ADN de la ciutat oberta i cosmopolita 
en què s’ha convertit la Barcelona actual. 
Això es reflecteix, per exemple, en l’àmplia 
acceptació de la diversitat familiar, amb gran 
respecte a la variada tipologia de famílies i 
parelles; en la fama de la ciutat com a gay fri-
endly; en la simpatia per la despenalització 
de les drogues toves i l’eutanàsia; en la com·
prensió amb els okupes i els top manta; o en 
l’aposta política pel dret a decidir.

Sense dubte, la tolerància és un valor 
positiu, que hauria d’enorgullir a la socie·
tat que el posseeix i el practica, un valor 
imprescindible per a un món plural quant a 
creences, religions i ideologies. Barcelona té 
molta sort de ser tolerant i em puc imaginar 
què difícil deu ser viure en societats tanca·
des, socialment asfixiants i inquisidores. Si 
encara perviuen aquestes reminiscències de 
la preil·lustració a Catalunya, faríem bé en 
disseminar la tolerància de la capital pertot 
arreu on arribi la seva influència.

Naturalment, hem de distingir entre una 
tolerància activa, en la qual els individus es 
comprometen a defensar el dret dels altres a 
viure i pensar com volen (“no comparteixo 
el que dius, però defensaré fins a la mort el 
teu dret a dir·ho”, segons la frase atribuïda 
a Voltaire), i una tolerància passiva, acomo·
dada a ser neutral o indiferent amb la pre·
sència dels veïns, fins i tot amb la desgrà·
cia i el sofriment dels que tenim al costat. 
Aquesta segona visió de la tolerància ofereix 

una versió perversa de la família humana. 
L’estudi no fa la distinció i, per tant, no 
sabem quina de les dues toleràncies domina 
sobre l’altra en l’ethos dels barcelonins.

Ara bé, el que m’interessa destacar aquí 
sobre la tolerància barcelonina ·o de qualse·
vol altre lloc· no és el compromís dels indi·
vidus amb la defensa del modus vivendi dife·
rent al propi, sinó una falta de compromís 
associada a la tolerància que últimament 
ens està deixant desorientats. Em refereixo 
a la tendència de les societats dites més tole·
rants a menysprear la veritat i instal·lar·se en 
allò que, seguint certa moda lingüística, s’ha 
anomenat la postveritat –la paraula de l’any 
2016 segons el Diccionari Oxford–, que 
consisteix a menystenir els fets objectius i 
donar prioritat a les creences i les emocions 
personals en la formació de l’opinió pública. 
És a dir, es reconeix la veritat dels fets, però 
aquests no tenen tant de pes en la presa de 
decisions com el desig, la ràbia o la venjança. 
Ho hem vist en el Brexit i en les recents 
eleccions nord·americanes, i ho podem 
seguir veient en properes cites electorals i 
referèndums a Europa. Òbviament, l’auto·
engany i la irracionalitat són tan vells com el 
pensament màgic i la mateixa ment humana. 
La novetat és la desconcertant tolerància de 
tanta gent instruïda vers la veritat i la false·
dat. Amb això no estic dient que sigui con·
traproduent fer política amb les emocions. 
El que és perillós és negar la llum de la veri·
tat per saber per on hem de transitar. I no 
veig com ens pot ajudar la tolerància a evitar 
aquest risc.

Tinguem·ho clar: la immunitat contra 
la xerrameca, la mentida i la falta de refle·
xió no provindrà de la tolerància, sinó de 
l’amor a la veritat, el vertader sentiment de 
la filosofia.   

De la tolerància 
a la postveritat
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Estat de flux — Àngel Puyol
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Àngel Puyol és professor de filosofia de la UAB

foto: casa batlló / Rhiannon
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raÚl Campuzano

tes grans cultures a una mateixa ciutat va 
sembrar un llegat de gran transcendència. 
Toledo va heretar dels musulmans impor·
tants biblioteques i grans savis coneixedors 
de la cultura oriental. A més, a la ciutat 
hi residien importants doctors hebreus. 
I, finalment, a partir de la reconquesta hi 
van arribar intel·lectuals cristians europeus, 
molts d’ells vinguts de França. Elements 
idonis perquè Toledo es convertís en un 
veritable pont entre Orient i Occident. 

I va ser en aquest marc intercultural 
que, entre els segles XII i XIII, va desenvo·
lupar·se l’Escola de Traductors de Toledo. 
Aquest centre estava format per un grup de 
persones de diferents cultures que treba·
llaven i seguien uns mètodes comuns amb 
l’objectiu de traslladar a Europa els conei·
xements d’Orient. Fins aleshores, les uni·
versitats continentals només s’alimentaven 
de les teories dels pensadors llatins; sabien 
de l’existència de grans filòsofs grecs però 
s’ignorava el contingut de les seves obres. 
En canvi, els musulmans, que durant la seva 
expansió havien creuat les terres de Bizanci 
–hereus de l’antiga Grècia·, havien estudiat 
i traduït els volums més importants, a part 
de posseir el seu propi gran bagatge cultu·
ral com a civilització, que portaven allà on 
s’assentaven. 

L’Escola de Traductors de Toledo va 
viure dos períodes ben diferenciats. En el 
primer, durant el segle XII, quan el centre 
era dirigit per l’arquebisbe Raimundo, es 
van impulsar especialment les traduccions 
d’obres de filosofia i religió de l’àrab al llatí. 

oledo ha apostat per la 
interculturalitat al llarg de 
tota la seva història. D’una 
forma especial, però, va 
començar a fer·ho a partir 
del segle XI, quan en els 

seus carrers van coincidir tres cultures: 
els cristians, els musulmans i els jueus, que 
eren una minoria. I en els seus carrers s’hi 
podien sentir una gran varietat de llengües, 
com el castellà, el romanç, el llatí, l’hebreu 
i l’àrab. Els àrabs van arribar en aquesta 
ciutat castellana el 711 i la van abandonar el 
1085, convertint·se així en la primera gran 
ciutat de l’Al·Andalus reconquerida pels 
cristians, en aquell moment liderats pel rei 
de Castella, Alfons VI. 

La reconquesta va tenir lloc mitjançant 
un pacte de capitulació. El monarca va apli·
car la mateixa tolerància política que els 
musulmans havien tingut amb els seus pre·
decessors segles enrere: va garantir la segu·
retat de les persones i dels béns i respecte 
la religió, els jueus van conservar el dret a 
practicar la seva fe i els àrabs van conser·
var les seves lleis, els seus jutges i les seves 
mesquites. La convivència pacífica d’aques·

Per exemple, es tradueixen llibres d’Aristò·
til comentats per filòsofs àrabs, obres d’au·
tors hispano·jueus o escrits religiosos, com 
l’Alcorà i Salms de l’Antic Testament. En 
canvi, en el segon, amb l’arribada d’Alfons 
X “El Savi” (1252·1284) al poder de Cas·
tella –home polifacètic i amant del conei·
xement– l’escola va començar  un procés 
de traduccions de títols sobre astrono·
mia, física, alquímia i matemàtiques. Es 
van traduir tractats d’Azarquiel, de Pto·

lomeu i d’Abu Ali al·Haitam, però també 
obres recreatives com llibres d’escacs, daus 
i recopilacions de contes. A més a més, en 
aquesta segona fase les traduccions ja es van 
fer en castellà, quan fins aleshores els temes 
científics sempre s’havien tractat exclusiva·
ment en llatí, l’idioma de l’església. 

El sistema de traducció també va desen·
volupar·se amb els anys. En un primer 
moment, un jueu o un cristià que coneixia 
l’àrab traduïa oralment el document mentre 
un expert coneixedor del llatí redactava el 
text a partir de la lectura que escoltava. 
Amb el temps però, i sobretot a mida que 
l’intercanvi cultural es va normalitzar, el 
procés es va simplificar. 

A Toledo van conviure-hi 
pacíficament cristians, 
jueus i musulmans. Tres 
cultures que van unir 
Orient amb Occident.

La ciutat va heretar dels 
musulmans importants 
biblioteques i grans savis 
d’altres cultures

Una Escola de Traductors

Maria Coll és historiadora i periodista/ 

@mcollpigem 

Històries amb valor —Maria Coll

T
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• Restaura i llega els vestigis indus-

trials a les futures generacions.

• Posa en valor aspectes històrics, 

tecnològics, socials, arquitectònics i 

científics dels processos industrials i 

econòmics del passat.

• Fomenta pols d’atracció turística i de 

promoció econòmica del territori.

L’apunt

fortaleses

L’Altra Cara de la Ciència és una secció escrita 

per Pol Bartrès, Laia Bassaganyas, 

Aina fernàndez i núria radó

La recuperació del patrimoni 
tècnic i industrial

a tecnologia és un ele·
ment íntim; ens defineix, 
ens explica, ens delata. 
Aquesta premissa, que ja 
havíem tingut l’oportuni·
tat de compartir en aquesta 

mateixa secció, va lligada, sense anar més 
lluny, al fet que siguin les restes tecnolò·
giques el que facilita la reconstrucció del 
passat a historiadors i paleontòlegs. Dels 
primers homínids, a l’actualitat; és sobre·
tot la tecnologia el que ens permet esbrinar 
què fèiem, com érem.

La tecnologia és consubstancial a l’ésser 
humà, ens diferencia de la resta d’animals, 
i les seves restes poden ser considerades un 
bé cultural susceptible de posseir valor his·
tòric, tecnològic, social, arquitectònic o 
científic. D’ençà la Revolució Industrial, 
el nostre país, en tant que primera i prin·
cipal regió industrialitzada de l’estat, ha 
comptat amb una gran quantitat de vesti·
gis industrials arreu del seu territori: edifi·
cis i maquinària; tallers, molins i fàbriques; 
mines i espais per processar i refinar mate·
rials; magatzems i dipòsits; entorns on es 
genera, es transmet i s’usa energia; mitjans 
de transport i infraestructures; així com 
zones de desenvolupament d’activitats soci·
als relacionades.

Aquest patrimoni, el patrimoni tècnic 
i industrial, ha estat objecte en els darrers 
temps d’una important tasca de protecció i 
difusió a través de la restauració i posada en 
valor d’una gran quantitat de col·leccions i 
béns immobles. Catalunya compta actual·
ment amb una xarxa de museus dedicats a 
la preservació del patrimoni tècnic i indus·
trial, de temàtiques molt diverses i distri·
buïts per tot el territori català: l’anomenat 
Sistema Territorial del mNACTEC. Uns 
museus que expliquen la industrialització a 

Catalunya a través de les diferents activitats 
productives que han existit, desgranant·ne 
tan els aspectes tècnics com els socials i cul·
turals.

La tecnologia, però, també evoluciona 
i ens canvia, ens transforma. La innovació 
tecnològica i les noves realitats socials han 

modificat enormement el paisatge indus·
trial del país; però els agents locals, consci·
ents del valor, l’impacte cultural i el reclam 
turístic que aquest llegat pot aportar, s’han 
mobilitzat creant la Xarxa de Turisme 
Industrial de Catalunya (XATIC), una asso·
ciació de municipis amb patrimoni indus·
trial o indústries visitables, nascuda l’any 
2006, amb la voluntat de fer·ne un instru·
ment de projecció, d’atracció de visitants i 
de creació d’activitat econòmica i cultural 
a l’entorn del turisme industrial.

Recuperar i revaloritzar el patrimoni 
tècnic i industrial no és, en qualsevol cas, 
una tasca fàcil o lliure de controvèrsies. La 
confluència entre antics i nous usos i la seva 
convivència amb les necessitats i deman·
des actuals de la industria en actiu, obliga 

L’altra cara de la ciència  — Pol Bartrès

recuperar i revaloritzar el 
patrimoni tècnic i industrial 
no és una tasca fàcil o lliure 
de controvèrsies

L

La tecnologia, com que 
evoluciona, ens defineix en 
una època i en un espai. En 
definitiva, explica la nostra 
història. 

Seu del Museu de la Ciència i de la Tècnica de Catalunya a Terrassa.

a tots els agents implicats a una planifica·
ció i gestió transparent, rigorosa i sosteni·
ble a nivell econòmic, energètic i ambiental.

La tecnologia ens explica; i la gestió 
d’aquest patrimoni ens permet gaudir·ne i 
fer d’enllaç entre generacions, delatant·nos 
íntimament. 

mnateC

•Requereix d’un important esforç d’in-

versió econòmica i de recursos.

•Demanda una estratègia ben defi-

nida i una intervenció rigorosa  i sos-

tenible.

Debilitats
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ramon Bassas escriu a ramonbassas.cat / 

@ramonbassas 

A.Pou és llicenciat en filosofia i membre de 

Termitas y Elefantes / @termitaelefante

El resistent 
enmig del mar 

i aneu a l’exposició que s’està 
fent al Caixafòrum amb una 
selecció del Museu Thys·
sen de Madrid (tanquen el 
2 de febrer), que és magní·
fica, demano que presteu 

atenció a un quadre molt petit de Jan Bru·
eghel I datat el 1596 i que porta per títol 
Crist a la tempesta del mar de Galilea. L’escena 
recrea el passatge evangèlic relatat a Mateu 
8, 23·26, Marc 4, 35·41 i Lluc 8, 22·25, 
textos que també us recomano. Han inclòs 
la peça al subapartat relatiu a la natura, cosa 
que permet, amb una ullada, fer·se una idea 
de la fascinació per la grandesa i autono·
mia dels fenòmens naturals més enllà del 
Romanticisme, com el cas que ens ocupa. 
Efectivament, un mar embravit per la tem·
pesta espanta els experimentats pescadors 
lluny de la costa i més lluny encara de la 
ciutat, de la civilització.

Els paisatges, això sí que és romàntic, 
tant expliquen el que passa ”fora” com el 
que passa “dins”. El combat entre la natura 
i la cultura, entre el que som i el que volem 
ser, entre la nostra part animal i la nostra 
part racional, o entre la bèstia i l’àngel, com 
si fos una reconciliació impossible, com si 
no fos, de fet, el nostre estat permanent, és 
un tema recorrent en els mites que funden 
la nostra cultura, a l’art o a la literatura. O 
a la nostra vida, tan sovint. La imatge de la 
tempesta també és, però, una al·legoria. De 
tempestes en tenim a cabassos, també ines·
perades i sovint sense cap experiència que 
valgui. Tempestes emocionals, oceans d’in·
formació inabastable, o aquesta sensació 
que et porten més que no pas vas.

En un extrem de la barca, la figura de 
Jesús destaca dormint, aliè a la tempesta. Al 

text, renya els seus companys per covards 
quan el desperten per por a enfonsar·se. 
El moment de quadre, però, és just abans. 
El contrast entre tot el moviment i aquesta 
figura plàcida, anticíclica que dirien els 
economistes, em va fer pensar en l’últim 
llibre de Josep M. Esquirol, La resistència 
íntima (Quaderns Crema, Barcelona, 2015). 
El repte que tot el llibre vol respondre és 
resumit en aquest contrast. 

Els profunds canvis que estem experi·
mentant ens han agafat com aquells pobres 
galileus espantats. No triguem gaire en 
despertar qualsevol crist perquè ens salvi 
obviant que és la por la que enfonsa i a 
la que ens hem d’enfrontar. En l’àmbit 
de les relacions personals, en la política, 
en les qüestions morals (o de valors, com 
ens agrada dir aquí), les tempestes “de 
fora” atanyen a les de “dins”, a una for·
talesa i valentia, a una integritat i singu·
laritat, que no sé si cultivem massa, més 

aviat diria que no. I, encara una altra cosa. 
Al mar, s’hi va, tot i el risc de tempestes. 
Tot seria més senzill si fóssim a la costa o 
a la ciutat llunyanes del quadre, a recer i 
amb els peus a terra; és a dir, si evitéssim 
els problemes o visquéssim com si no hi 
fossin. La fortalesa, la resistència d’Esqui·
rol, és la que pinta tan bé Brueghel enmig 
del mar embogit, del món desbocat, del 
futur incert.  

els profunds canvis que 
estem experimentant ens 
han agafat espantats com 
aquells pobres galileus que 
va pintar Jan Brueghel 
el 1596.

La mort de Fidel Castro el passat 25 de 
novembre ha ocasionat la dialèctica més 
intensa i esperada que es recorda en polí·
tica en els últims temps. Més enllà de les 
discussions propagandístiques sobre la 
figura del Comandant, el gran conflicte 
que ha produït la seva defunció ha fluc·
tuat entre la idea d’una Cuba com una 
dictadura castrista que ha arruïnat les lli·
bertats del poble cubà, o una democràcia 
socialista que ha liderat la revolució “clàs·
sica” del segle XX.

És indubtable que la figura de Fidel 
Castro es dilueix entre el blanc i el 
negre per adquirir un matis grisós. El 
dilema entre llibertat i igualtat en el sí 
d’una Cuba capaç de sobreposar·se a 
les invasions de l’imperialisme estatuni·
denc no ha estat una excusa per justifi·
car la manca de llibertat de premsa, les 
crisis migratòries, l’intent fallit d’una 
construcció ciutadana basada en la 
sobirania de les classes populars o l’al·
çament d’un règim castrista sense opo·
sitor polític. I tampoc l’episodi obscur 
dins de la biografia del revolucionari 
cubà com el seu paper en la mort del 
Che Guevara a la Higuera (Bolívia).

La paradoxa d’aquesta dialèctica, no 
obstant, és immoral si ens atenim a qui 
la jutja. És, doncs, inadmissible jutjar el 
castrisme des de la “superioritat moral 
europea”, com afirmava el marxista Pau 
Llonch. Si rere la mort de Fidel ens pre·
guntem sobre si Cuba és una dictadura, 
no seria lícit preguntar·nos sobre la dicta·
dura dels mercats que assola a occident?, 
sobre la vulneració de llibertats en la crisi 
dels refugiats? La victòria de Fidel Castro 
és innegable. Representa el pas del temps 
inesborrable, la lluita física i intel·lectual 
dels valors del socialisme revolucionari. 
Com deia el filòsof Santiago Alba Rico, 
“Fidel és per Amèrica Llatina allò que 
Mandela ha estat per Àfrica, Ho Chi Min 
per Àsia o Nasser pel món àrab”.  

Cuba i la 
conjura  
dels necis

De baix a dalt 
—Arpad Pou 

Fem un pensament —Ramon Bassas

El contrast entre el 
moviment i aquesta figura 
plàcida, em va fer pensar en 
el llibre de Josep M. Esquirol

S
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Soraya Hernández és diplomada en treball 

social i màster en bioètica 

Una Primera 
Comunió polèmica

omentem en aquesta 
ocasió un cas aparegut no 
fa gaire a la premsa que 
ens farà reflexionar sobre 
l’educació dels fills quan 
els pares estan separats i 

tenen idees o valors diferents. Quina ha 
de ser l’educació espiritual o religiosa que 
es tria per un menor quan els pares no es 
posen d’acord? I si ho fa un jutge, a qui 
dels dos progenitors ha de donar la raó?

Diu la notícia que els pares de la nena 
es van casar per l’església, i definint·se tots 
dos com catòlics i creients, la van fer bate·
jar. Quan es van separar la mare va esco·
llir per la seva filla l’assignatura de religió 
fins que la nena va demanar fer l’assig·
natura alternativa i va expressar no voler 
fer la comunió. Sembla ser que en alguna 
ocasió la menor comenta el contrari, que si 
voldria fer·la. Els pares llavors no es posen 
d’acord i han de demanar a un jutge que 
ho faci per ells. 

Després d’una primera sentència, l’au·
diència provincial autoritza el pare a cele·
brar la comunió alhora que li permet esco·
llir durant els pròxims dos anys què farà 
la nena a l’escola. Expliquen els magistrats 
que entenent que la nena prové d’una 
família catòlica i creient i estant batejada 
seria lògic dins la seva trajectòria que fes 
la comunió. Fet que no li provocaria cap 
dany o perjudici i que fins i tot podria ser 
interessant per a la nena, ja que és un acte 
de celebració amb família i amics. Fins 
i tot una psicòloga intervé i entrevista la 
filla valorant que existeix en ella un con·
flicte de lleialtats. Han fet bé els jutges? 
És cert que fer la catequesi i la comunió 
no li farà cap mal? S’hauria d’haver par·
lant més profundament amb la menor? Era 
el judici la millor solució per arribar a un 
consens? Qui dels dos pares ha de decidir 
els ritus religiosos en els quals han de par·
ticipar els fills?

Ja sabem que, com sempre, hauríem de 

ser prudents amb el contingut de les notí·
cies i no donar una opinió fins conèixer 
tots els elements però el cas ens fa de punt 
de partida per revisar aquest tema. Recor·
dem que els pares, a no ser que es pugui 
pactar o un jutge ho decideixi, tenen 
de manera compartida la pàtria potes·
tat.  Això vol dir que tots dos tenen drets 
i deures envers els fills i per tant les deci·
sions s’han de prendre conjuntament. La 
pàtria potestat no s’ha de confondre amb 
la guarda i custòdia. Aquesta fa referèn·
cia a la convivència i per tant la guarda i 
custòdia també pot ser d’un dels pares o 
de tots dos, en el cas de la custòdia com·
partida, però aquest fet no modificaria en 
principi la pàtria potestat. Aleshores, com 
es podria actuar davant aquest conflicte?

D’una banda, els jutges podrien escol·
tar la nena malgrat la seva edat i ajustar la 
seva decisió a l’opció que més vingui de 

gust a la filla. Una altra opció seria tenir 
en compte la nena però decidir segons 
el context, ja sigui oferint una educació 
religiosa o no. No oblidem que els pares 
també podrien haver intentat no arribar 
a un judici i haver buscat la manera de 
trobar punts en comú, o acords, potser 
amb l’ajuda d’un mediador familiar per tal 
d’haver evitat aquest procés a la seva filla.

En definitiva, què en penseu? Un jutge 
pot decidir sobre la religió o espiritualitat 
d’un infant, sigui la religió que sigui, en 
aquest cas la catòlica? I els pares, quina de 
les dues creences hauria de prevaldre en 
l’educació d’un menor? Ara, és el vostre 
torn. 

Dilemes ètics —Soraya Hernández

Un jutge pot decidir sobre 
la religió o espiritualitat 
d’un infant, sigui la religió 
que sigui?

Cercant l’escletxa  
—Joaquim Trenchs

Joaquim Trenchs és psicòleg 

Escriu a www.joaquimtrenchs.com

L’educació, i en general la inserció en 
allò social i cultural,  malgrat el dis·
curs consumista actual, exigeix a l’in·
dividu, entre altres coses, una renúncia 
a certes quotes de satisfacció i plaer. En 
aquest procés, l’aprenentatge i la inte·
riorització dels límits i les normes en el 
creixement humà és cabdal. I qualse·
vol persona en posició educadora, tant 
si és pare/mare o docent, com un ciu·
tadà qualsevol, amb el seu fer quotidià, 
hi pot contribuir. 

L’ajuda consisteix en proveïr a 
qui ens acompanya de prou conten·
ció i incentiu per suportar les renún·
cies puntuals i les no satisfaccions 
que la vida en petit o gran format, en 
menys o més intensitat, ens confronta. 
L’aprenentatge de la renúncia, la sen·
sació que alguna cosa es perd i que no 
tot és sempre possible i a l’abast, ens 
permet interioritzar el límit, el valor de 
la llei, de la pròpia falta i carència, com 
a norma reguladora entre un i el món: 
l’altre. 

Cal tenir present que sovint l’adap·
tació de la persona a allò social i a 
la interacció amb els altres amb qui 
conviu, està menys determinat per la 
naturalesa concreta de les renúncies 
que per la capacitat de suportar·les que 
ha anat adquirint.

Acompanyar l’altre en la comprensió 
del desig impossible, frustrat, rebutjat, 
insatisfet, permet reconfortar davant 
la dificultat, el contratemps, la incer·
tesa, el conflicte...  I al mateix temps, 
sense caure en una mala entesa resig·
nació o compassió, ajudar a l’altre  per 
superar·se i esforçar·se per lluitar per 
nous i/o reformulats desitjos i satisfac·
cions, confiant en els seus propis recur·
sos, capacitats i possibilitats. 

El valor del respecte a un mateix i 
a l’altre, va esdevenint sentit, viscut i 
practicat. 

En la 
renúncia 
i el desig

La justícia autoritza un pare a celebrar el ritus de la Comunió de la seva filla en contra 

de l’opinió de la mare, que en el seu dia la va batejar. Ella assegura que la nena no vol. 

Qui ha de prendre la decisió quan els pares estan separats?

C
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Els valents no són els que no tenen 
por. Els valents en tenen. La reco·
neixen, la viuen. L’han sentint a 
diverses vegades. Saben que apa·
reix en els moments més insospitats 
i que, en realitat, més val no vèn·
cer·la, ni esgotar·se intentant obli·
dar·la: saben que val més deixar 
que els acompanyi en el camí, en 
els projectes que hagin iniciat, en 
les accions que hagin hagut d’em·
prendre per una bona o mala raó. 
Els valents són els que tenen por, 
però tenint·ne, fan el que han de 
fer. No s’arronsen ni es deixen 
vèncer, i avancen més o menys de 
pressa, amb més o menys determi·
nació, dubtant, mirant enrere quan 
cal, més o menys segurs dels coms, 
quans, ons i perquès. Sovint ens 
semblen molt segurs de sí matei·
xos, molt decidits, molt espavilats. 
I segurament ho són, però també 
dubten, prenen decisions sense 
estar·ne del tot segurs, i creuen que 
millor fer·ho així.  S’ho pensen una 
dues o mil vegades o no s’ho pensen 
massa, perquè saben que, si ho ho 
fan, potser no faran el que han de 
fer; però precisament per tot això 
són valents: perquè malgrat tot, 
segueixen. Superen les pròpies pors 
i a ells mateixos. Es llancen a con·
duir, a volar, a canviar, a triar, a dir 
que sí, a deixar·ho tot, a recomen·
çar... Ells ho fan, i els que no, excla·
men amb enveja.... que valents!  
isabel Yglesias és advocada

Gent

Valents

gisÈle mollfulleda

a han passat les festes de Nadal i 
els Reis. Recordo que, de petit, 
anava a veure l’arribada dels Reis 
amb un fanalet. No era l’únic 
nen que en portava: molts altres 
infants mostraven el seu fanalet al 
pas de la cavalcada reial, mentre 
miraven embadalits aquells per·

sonatges que, durant la nit, els deixarien 
joguines i tota mena de regals. El fanalet 
no deixava de ser una mostra de respecte i 
reconeixement cap els Reis: vénen de lluny 
per repartir regals i això bé que es mereix 
un agraïment.

Enguany vaig participar a la cavalcada 
de Reis de la meva ciutat. Vaig acompa·
nyar una de les carrosses tot vetllant que 
ningú s’hi acostés massa per evitar pos·
sibles accidents. Vaig fer de servei d’or·
dre, per entendre’ns. Això em va permetre 
veure de prop la gent que seguia la caval·
cada. Em va cridar l’atenció que ara ja quasi 
han desaparegut els fanalets: pràcticament 
no en vaig veure cap. En canvi, una de les 
principals reaccions de la gent al pas de les 
carrosses era demanar caramels. En alguns 
trams aquesta demanda es convertia en exi·
gència, i en alguns moments aquesta exi·

Albert Dresaire és xxxxxxxxxx

gència quasi s’expressava en insults cap als 
figurants de dalt de la carrossa. Semblava 
que algunes persones només fossin allà per 
veure si podien arreplegar caramels!

Ja sabem que això de la cavalcada de 
Reis no deixa de ser una gran obra de teatre 
al carrer que il·lusiona a petits i grans; 
però sembla que si abans ens la miràvem 
amb agraïment, ara ho fem amb exigència. 
Abans participàvem de la il·lusió, i ara l’ob·
servem com si tinguéssim el dret a rebre 

Em va cridar l’atenció que ara 
ja quasi han desaparegut els 
fanalets: pràcticament no en 
vaig veure cap

Volem 
caramels!

les Cavalcades de reis, en 
algunes poblacions, s’han 
convertit en recollides de 
dolços. la il·lusió ha estat 
substituïda per l’exigència.

Vist pel món —Albert Dresaire

J

Albert Dresaire és consultor en TiC i gestió 

documental

coses a canvi de res. I em demano si això 
no és una metàfora del que passa al nostre 
món. No m’agradaria pensar que deixem de 
ser ciutadans que participem responsable·
ment, per passar a ser «ciutadans·clients» 
que només exigim...Que els Reis, el proper 
any, no ens hagin de portar carbó! 

COR DE MARIA ST CELONI
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Un dissabte d’aquells sense motivació ni ins-

piració, sortim a passejar per Gràcia, el que 

fins ara ha estat el meu barri. Faig la ruta de 

les places. Observo als nens jugant a pilota 

i els gossos enredant corretges a la cadira 

dels amos que llegeixen el diari i xarrupen 

cafès. Faci calor o fred, les terrasses estan 

plenes. Sense una ruta marcada girem pel 

carrer Teruel i descobreixo L’Espai de Gats. 

El Cat Cafè. La primera cafeteria per gats de 

Barcelona.

Tinc poc temps per estar-m’hi perquè vaig amb 

el meu marit i ell és al·lèrgic a aquest animal. 

El pèl de gat el fa esternudar i respirar mala-

ment. Encuriosida, decideixo entrar. Des de 

fora ja es veu com uns quants gats es passe-

gen lliurement entre taules, cadires i pufs. 

És el primer cop que veig una escena com 

aquesta, sembla treta d’un conte. Quan pico 

a la porta, que està tancada –“deu ser perquè 

no s’escapin els gats, penso”– em diuen que 

aquell és només un espai per a socis i que per a 

poder entrar hauria de pagar una quota, però 

que si simplement vull fer una ullada, haig de 

pagar tres euros. Els pago de bon grat, la curi-

ositat és forta. El meu home em fa un gest 

dient: “Va, ves”. Ell, però, m’espera fora. 

M’hi estic deu minuts, temps suficient per 

recollir la informació que necessito. En un 

primer moment he pensat que els clients 

d’aquest singular bar eren els propietaris dels 

gats, però no. Els clients estan allà simplement 

per passar una bona estona; poden gaudir de 

llibres, música, wifi i d’alguna xerrada sobre 

felins. Els gats del bar esperen ser adoptats. 

De moment els animals estan a cases d’aco-

llida i el cafè fa de punt de trobada entre gats 

que busquen casa i cases que busquen gats.  

És a dir, si hi ha algun visitant que s’enamora o 

li agrada algun dels animals el pot adoptar. El 

cambrer de la barra m’explica: “El nostre local 

és únic a Barcelona”. Ja ho pot ben dir! “Et pots 

relaxar amb el ronc dels nostres gats o jugar 

amb ells mentre passes una estona amb els 

amics compartint un beure”.

L’adopció costa entre 80 i 150 euros. Els gats 

ja estan vacunats, desparasitats, porten el 

microxip i els han esterilitzat. En resum, qual-

sevol gat que surti de l’Espai Gats, ho té tot en 

ordre per començar una nova vida. Una noia 

s’acosta a la barra i pregunta si el pròxim cop 

pot portar el seu gat, li responen que no. Tots 

els gats que es passegen pel local han estat 

sotmesos a controls veterinaris i a mesures 

preventives, i com que no se sap com estan de 

salut els gats de fora, no se’n permet l’entrada. 

A més, els gats són molt de tenir el seu territori 

i no els agrada que un altre ocupi el seu espai. 

Penso amb qui m’està esperant fora i pregunto 

què passa si algú que és  al·lèrgic a aquests 

animals entra al local. Em diuen que ells no 

tenen la medicació que s’hauria de subminis-

trar en cas d’un atac, així que intenten evitar el 

risc. Queda sota la responsabilitat de cadascú.

El projecte se sosté a través de les visites, 

les adopcions, les compres de productes al 

mateix cafè i les quotes dels socis del club. 

Cada cop més barcelonins s’ocupen de què 

aquests felins no estiguin abandonats pels 

carrers de Barcelona. 

Aquest és un espai únic de Barce-

lona. Un establiment on pots rela-

xar-te amb el ronroneig d’aquests 

animals, però també, un centre 

d’adopcions. Un bar on ofereixen 

segones oportunitats als gats.

Un cafè ple de gats

Es calcula que hi ha uns 600 milions de 

gats domèstics arreu del món. El seu 

avantpassat immediat és el gat sal-

vatge africà. Fins a principis del segle 

XXI, la teoria més estesa era que el gat 

s’havia domesticat a l’antic Egipte, on 

era un animal sagrat, però el 2007 un 

estudi va revelar que els gats domès-

tics probablement descendeixen d’un 

grup de com a mínim cinc gats salvat-

ges africans que s’autodomesticaren 

cap el 8000 aC a l’Orient Pròxim. 

El seu origen

Lucia Montobbio

Més informació: Espai de gats. 

Adreça: C/Teruel 29-33. Barcelona. 

Web: espaidegats.com.

Mail: catcafe@espaidegats.com, 

facebook: Espai Degats.

Valents

PROPOSTES
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Desconnectats

Quan no és el Facebook és el Whatsapp, quan 

no és consultar els horaris del bus és llegir una 

referència a Tripadvisor... Per alguns, l’ús de la 

tecnologia i del mòbil s’ha tornat una autèn-

tica addicció. Per a vuit de cada deu persones, 

mirar el mòbil és la primera acció quan es des-

perten. Per a la majoria, consultar-lo s’ha con-

vertit en un gest inconscient i continu. El mòbil 

ens enganxa, ens distreu i ens fa perdre el 

temps. Per això hi ha qui ha decidit desconnec-

tar-se. Gent que ha canviat el seu iPhone 7 per 

un mòbil preInternet, d’aquells que només per-

meten fer trucades i enviar SMS. Els desconnec-

tats ja no fan servir el Whatsapp i han recuperat 

l’antic costum de trucar per telèfon i quedar 

amb la gent cara a cara. Aquesta és precisament 

un dels objectius d’aquesta nova tendència, la 

de fugir del món virtual per tornar-se a centrar 

en la vida real.  I encara que d’entrada puguem 

pensar el contrari, el perfil dels “desconnectats” 

correspon principalment al de joves urbans 

d’entre 25 i 40 anys. Natius digitals i professio-

nals que es passen tot el dia davant de l’ordina-

dor, que han vist com la tecnologia els absorbia 

i els feia perdre el contacte amb el món que els 

envolta. No és el mateix que la tendència que 

ha portat a molts professionals autònoms a 

instal·lar-se a zones rurals. Els desconnectats no 

renuncien a l’entorn urbà, sinó que han decidit 

fugir de l’extrema dependència de la tecnologia. 

Per això, molts han optat per un mòbil senzill i 

d’altres s’han racionalitzat l’ús d’internet, dedi-

cant-hi només unes hores de consulta a la set-

mana.  El professor de filosofia Enric Puig, autor 

de La gran adicción. ¿Cómo sobrevivir a inter-

net y no aislarse del mundo?, s’ha sumat al col-

lectiu dels desconnectats després de recollir en 

el seu llibre les experiències d’altres persones. 

Per alguns ha estat una decisió motivada per la 

necessitat de reconnectar amb el món real, ali-

mentar les relacions personals enlloc de les vir-

tuals i recuperar el temps perdut entre consulta 

i consulta a Internet. Altres defensen un posi-

cionament més crític amb la manca de privaci-

tat i el comerç amb les dades personals a la que 

ens veiem sotmesos cada vegada que donem 

el nostre mail o acceptem les condicions d’ús 

de les aplicacions gratuïtes. El nombre de des-

connectats va en augment, una tendència que 

enceta un debat interessant sobre els límits i els 

abusos de la tecnologia, i que també convida a 

reivindicar antics costums: gaudir de qualsevol 

experiència sense fer-nos una selfie, llegir sense 

que el mòbil ens distregui o mantenir una con-

versa amb els altres sense interrupcions. 

Ha aparegut una nova ‘tribu 

urbana’: els desconnectats. Joves  

natius digitals que volen recuperar 

vells costums: parlar cara a cara i 

viure sense distraccions.

34 ProPostes

Tendències

Judith Vives

Judith Vives és periodista / @judithvives

Per a vuit de cada deu persones, mirar el mòbil és la primera acció quan es desperten.

UNSPLASH
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Comença un any nou, dotze mesos per enda-

vant. Cada dia serà diferent, però hi ha almenys 

una cosa que ens cal fer cada dia sense excep-

ció: alimentar-nos, per nodrir-nos i fer així funci-

onar el nostre organisme. En aquest procés tan 

quotidià i imprescindible de comprar, cuinar, 

menjar... cada català llença de mitjana 35 kg de 

menjar a l’any. O, el que és el mateix, llencem 

a les escombraries el menjar consumit durant 

25,5 dies; o el que serviria per nodrir més de 

500.000 persones durant un any. El 58 per cent 

d’aquest malbaratament, la part més gran amb 

diferència, es produeix a les llars. En segon lloc 

hi ha els supermercats, que són responsables 

d’un 16 per cent. Els bars i restaurants ho són en 

un 12 per cent. El sector del comerç de produc-

tes alimentaris al detall (fruiteries, carnisseries 

i peixateries, etc) representen un 9 per cent del 

total. Els serveis de càtering i restauració de les 

institucions en causen el 4 perc ent, i finalment 

trobem el sector amb un menor percentatge: 

els mercats municipals. Aquestes dades són 

de Catalunya, on el 22 per cent de la població 

viu sota el llindar de la pobresa, i no inclouen 

el malbaratament de la distribució a l’engròs, 

el de la indústria agroalimentària i la del sector 

primari. La dimensió a nivell mundial és esfere-

ïdora: segons la FAO, es malbarata una tercera 

part de la producció mundial d’aliments. 

Per això ja fa temps que s’han posat en alerta 

i en acció múltiples iniciatives en diversos 

àmbits d’aquest gran repte. Totes són lloa-

bles i imprescindibles, i de manera sintètica us 

vull adreçar a una font que en recull moltes: 

somgentdeprofit.cat. És una gran campanya 

impulsada conjuntament per tres instituci-

ons públiques per oferir diversos recursos: una 

calculadora de racions, centenars de recep-

tes d’aprofitament que es poden filtrar per cri-

teris, moltíssims consells de profit, una sèrie 

formada per vídeos curts de personalitats, un 

manifest per adherir-s’hi, un concurs on par-

ticipar, una aplicació que es pot descarregar... 

i, finalment, un extens directori d’enllaços 

que constitueix un bon recull de guies edita-

des i iniciatives que hi ha en marxa, algunes de 

més properes i d’altres de més llunyanes, amb 

aquest objectiu comú.

Totes aquestes eines, encaminades a recupe-

rar el valor dels aliments i a concebre les restes 

alimentàries com un recurs en bones condici-

ons, ens permetrien assolir un canvi d’actituds 

i hàbits de manera que ja no haguem de parlar 

més de malbaratament alimentari sinó d’apro-

fitament alimentari. Perquè, com diu l’eslògan 

de la campanya, aquest greu problema només 

podrem solucionar-lo... si som gent de profit! 

Cada català llença de mitjana 35 

kg de menjar a l’any. Per conscien-

ciar la ciutadania sobre el malba-

ratament alimentari s’ha posat en 

marxa la web somgentdeprofit.cat.

gent de profit!

Allunyant-se del teatre realista, el 1974 

Josep Maria Benet i Jornet escrivia La desa-

parició de Wendy, una obra eixelebrada, 

plena d’imaginació i amb referències a la 

màgia dels contes i les fades. Amb ella, l’au-

tor cercava qüestionar les contradiccions 

dels contes i els mites infantils en l’imagi-

nari col·lectiu.

L’obra comença amb una companyia tea-

tral a punt d’aixecar el teló per a representar 

Peter Pan quan un problema amb els deco-

rats els obliga a distorsionar l’argument. Els 

actors, desorientats per la situació, es veuen 

forçats a improvisar nous arguments i esce-

nografies, al temps que barregen perso-

natges. Així, Peter Pan, Wendy o Ventafocs 

conviuran amb referències actuals, mos-

trant-nos com una obra teatral pot estar en 

constant construcció. És enmig d’aquest 

caos, utilitzant l’humor, la ironia, la màgia 

o el sarcasme, quan som transportats als 

records de la nostra infantesa.

Dirigida per Oriol Broggi, l’obra s’ha repre-

sentant a la nova Sala Beckett de Poblenou 

i el 2017 comença la seva gira per Manacor 

(14/01), Igualada (21/01), Viladecans (22/01), 

Mataró (28/01), Manresa (04/02), Granollers 

(11/02), Girona (17/02), Tortosa (17/02), Vic 

(18/02), Olot (24/02), Sant Cugat (25/02) i 

Reus (04/03). El repartiment que la fa pos-

sible està format per Joan Anguera, Diana 

Gómez, Mar del Hoyo, Antònia Jaume, 

Xavier Ripoll, Josep Sobrevals, Armand 

Villén i Carles Pedragosa al piano. 
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Consum

Un cant a la 
imaginació

Teatre

Diana Pagès

Segons la fAo, es malbarata una tercera part de la producció mundial d’aliments. 

Maria Calvo

‘La desaparició de Wendy’. 

Direcció: oriol Broggi. En gira 

fins el març.

SALA BECKETT

Maria Calvo és ambientòloga
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Pot contenir una caixa de cartró els records 

de tota una vida ? Aquest és el “tresor” que 

ha conservat la família Benaiges, de Mont-

Roig del Camp, durant dècades,  i aquesta 

és la història “oblidada” d’un mestre de la 

República, Antoni Benaiges Nogués, desti-

nat a l’escola rural de Bañuelos de Bureba 

(Burgos) el 1934. La rudesa del poble i de 

la seva gent, en lloc d’esporuguir-lo, van 

constituir tot un repte. El seu anhel anava 

encaminat a arrencar de la ignorància i la 

superstició els nens i les nenes d’aquell 

poble.  Els autors, però, no es limiten a expli-

car-nos aquesta història. El llibre té una 

concepció polièdrica: per moments, estem 

davant d’una obra d’investigació, que manté 

el lector en tensió;  en d’altres, se’ns mostra 

la riquesa de les fonts primàries, que cons-

titueixen una lectura vivencial impagable. 

Assistim amb el cor encongit a l’exhumació 

de restes humanes i a la constatació que al 

segle XXI, a Espanya, encara hi ha persones 

que desconeixen on estan enterrats els seus 

familiars. El llibre traspua dignitat, no hi ha 

victimisme: hi ha ofici. Podríem dir que van 

silenciar Benaiges però no van poder silen-

ciar les voluntats d’amics i familiars que van 

mantenir el seu record. Això és el que fan 

els autors, tant pel que fa a la part escrita 

com a la fotogràfica. Les fotografies de Sergi 

Bernal no són un complement. Són els ulls i 

l’ànima que batega al llarg de tot el relat. 

el mestre que 
va prometre 
el mar
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Llibres

Les biblioteques són 
un lloc sorprenent

La biblioteca és l’espai on es té cura dels lli-

bres i la cultura. És el lloc de reservori de les  

lletres i les frases. És un lloc dels sentits. Cada 

llibre conté el treball d’algú per condensar 

idees en frases i frases en paràgrafs i pàgines. 

Les idees es teixeixen, s’ordenen, es gramatit-

zen al voltant d’una història, d’un assaig, d’un 

conte o d’una poesia. 

Tinc un amic que cada divendres a la tarda 

va amb els seus fills a la biblioteca a pas-

sar-hi l’estona. És esplèndid veure la multitud 

de possibilitats que hi ha darrera cada llom, 

cada títol. Deu passar a totes les biblioteques 

que hi ha un lloc reservat pel menuts, amb 

taules petites i cadires petites. Mirar, esco-

llir i agafar un llibre o conte és un acte ben 

senzill però alhora bàsic perquè els petits es 

vagin interessant per les lletres. Aquest pot 

ser el paper dels grans, ajudar a escollir, expli-

car el tema de cada llibre, de què va. Quan ja 

el tenen es torna un petit tresor i si volem ens 

podem assentar allí mateix i començar la lec-

tura o ens el podem endur a casa durant un 

temps. El fons de la biblioteca és un fons per 

a tothom, és el fons de les lletres. 

A les biblioteques es demana silenci, per 

què serà? La lletra no entra amb sang com 

deia aquell, entra millor amb respecte i ale-

nant a la curiositat. És la curiositat la que 

impulsa algú a llegir. La curiositat i el plaer 

que suposa endinsar-nos en les històries, 

qualsevol història. Confondre’ns amb els per-

sonatges, passar a ser el protagonista d’allò 

que llegim és una bona manera de perdre’ns 

i podem animar als petits també a fer-ho. 

Però en aquest procés de perdre’ns en el per-

sonatge del conte hi ha un petit esforç de 

deixar-nos anar i aquesta és precisament la 

màgia de la lectura. 

La lectura és lletra, frase, punt, coma, punt 

i apart, és un ritme, una cadència i des que 

Gutenberg allà al segle XV va inventar la 

impremta va obrir aquest plaer a tothom. 

Només s’ha d’aprendre a llegir i gràcies a les 

biblioteques, que són un servei públic i gra-

tuït i que ens ofereixen un munt d’activitats, 

podem sentir com ballen les lletres i com 

ballem nosaltres amb elles. 

Vivim temps audiovisuals molt explícits. Tot 

ens ho donen mastegat i a punt per consu-

mir. Màxima satisfacció amb el mínim esforç 

i de manera fugaç sense esperes. La cadèn-

cia que ens proposa una biblioteca pot ser un 

bon antídot a tot això. Pausa, silenci, calma, 

històries i també coneixement són el que hi 

podem trobar un divendres a la tarda, per 

exemple. 

Propostes familiars

núria Costa

Jordi Alcàsser

ESCRIBANO, F.;  Desterrando el 

silencio: Antonio Benaiges, el 

maestro que prometió el mar. 

Blume. Barcelona, 2016. 135 pàs.

racó de la secció infantil d’una biblioteca municipal.

Jordi Alcàsser és psicòleg i psicoanalista  /

@jordialcasser 
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En el proper número:  L’hospitalitat
Espanya ha tancat el 2016 havent acollit només el 5 per cent dels refugiats als quals s’havia com-

promès amb la Unió Europea; concretament ha acceptat 198 persones de les 17.337 que hauria 

d’acollir abans de setembre de 2017. En grec antic, la paraula xénos es feia servir tant per dir: 

estranger, com hoste o convidat. I és que, superada la frontera, –tema al qual vam dedicar el 

monogràfic de la revista de maig del 2016 (Valors número 137)– s’obren noves preguntes. Real-

ment som una societat acollidora? Som hospitalaris amb tothom? Quines responsabilitats com-

porta l’hospitalitat? Té deures la persona que és acollida en una casa vers aquell que l’acull? Com 

es pot construir i educar en hospitalitat? Com hem de concebre el valor de l’hospitalitat avui? 

Quaranta anys 
i més

La ràdio en català està d’aniversari. Ha 

acabat un any ple d’efemèrides relaciona-

des amb una xifra emblemàtica: el número 

40. I és que fa quatre dècades van comen-

çar les retransmissions de futbol en català 

de Joaquim Maria Puyal, primer a Ràdio 

Barcelona i després a Catalunya Ràdio, i nai-

xien les primeres emissores que ho feien 

íntegrament en aquesta llengua des de la fi 

de la Guerra Civil.

La primera en fer-ho, a les comarques gironi-

nes, fou una emissora privada, Ràdio Olot. Poc 

després, el 13 de desembre de 1976, va comen-

çar a emetre Ràdio 4, l’emissora en català de 

Ràdio Nacional d’Espanya (RNE).

Els 40 anys de Ràdio 4 poden servir per parlar 

dels temps on no hi havia ordinadors, sinó 

màquines d’escriure a les redaccions i magne-

tòfons de casset, i on els programes estrella 

no eren ni les tertúlies polítiques i esportives, 

sinó els dramàtics i espais divulgatius.

Cinto Niqui presenta el programa en antena 

més veterà de Ràdio 4, L’altra ràdio, dedicat 

a la cultura audiovisual, i també dóna clas-

ses de llenguatge radiofònic a la Universitat 

Autònoma (UAB). Assegura que el principal 

repte que té el mitjà és ser atractiu per a les 

noves generacions. Si els adolescents de fa 

deu anys escoltaven radiofòrmules com Los 

40 Principales, “a l’actualitat consumeixen 

música per l’Spotify. Això explica per què l’audi-

ència de les emissores musicals està decreixent.

Niqui explica que, en canvi, la ràdio generalista 

en català ha aconseguit modernitzar-se. Un 

dels fets que ho explica és l’aposta que des de 

fa més de vint anys s’ha fet per un gènere: l’hu-

mor. També diu que avui, més que mai, la tele-

visió s’està convertint en ràdio il·lustrada. Si 

anys enrere el gènere de moda eren les sèries i 

els concursos, “avui ho són les tertúlies”, ja que 

permeten omplir hores i hores de programació 

“amb uns costos molt baixos”. 

El sector posa de manifest que la ràdio gene-

ralista en català viu un moment dolç, ja que 

aglutina a tres quartes parts de l’audiència. 

L’emissora generalista més escoltada, Rac1, que 

és privada, porta vuit anys sent líder. Al sector 

públic, la situació és diferent, on es recorda 

amb una certa nostàlgia un passat gloriós ple 

de gestes i moments pioners. Catalunya Ràdio 

intenta infructuosament recuperar el lide-

ratge malgrat les retallades en mitjans tècnics, 

humans i econòmics dels darrers anys. La Xarxa 

(l’antiga COMRàdio) ja no emet butlletins hora-

ris i Ràdio 4 ha celebrat quaranta anys tot i els 

múltiples intents per tancar-la per part de l’Es-

tat, l’últim d’ells al 2006. 

#periodigne

David Casals és periodista / @informatiu

David Casals

fa quatre dècades van començar 

les primeres emissions de ràdio en 

català. Aquesta efemèride, però, 

coincideix amb una crisi de la 

ràdio pública en la nostra llengua.
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King Casino
La primera vegada que ho vaig veure no li vaig donar 
importància. No deixava de ser una cosa puntual 
mentre li servien el cafè. Però, al cap del temps, el meu 
pensament d’indiferència es va tornar en desvetllament 
quan el vaig veure passar de gastar l’estona i el canvi 
del cafè a descanviar un bitllet de cinquanta euros, 
excés que ell mai s’hagués permès quan jugava de tant 
en tant. Se’m feia un món contemplar aquella màquina 
engolint els diners i la pau del nostre matrimoni. 
—Potser hauries de parar… –vaig suggerir en veure 
que ell introduïa una altra moneda en la ranura–. He 
vingut a buscar·te. 
Amb una sensació de ràbia creixent vaig esperar a que 
deixés de jugar, però no ho va fer. A la part alta de l’es·
curabutxaques es llegia King Casino. Maleït artefacte, 
vaig pensar. Però la màquina no era el que més m’in·
quietava, per descomptat. Era el meu marit qui m’es·
pantava quan en el bar la vigilava de reüll amb la drin·
gadissa de les monedes a la mà.
—Espies el que faig? Només és un joc, i no és assumpte 
teu –em va replicar, sense deixar de mirar el tambor 
que rodava de pressa, mostrant els símbols en movi·
ment. No tan sols mirava. Vaig observar com ell s’aco·
modava cap endavant, ansiós, intentant anticipar on 
frenaria el dispositiu. La primera sèrie es va parar, i va 
revelar una campana daurada. La segona la va seguir, 
amb una altra d’idèntica. Llavors la roda es va aturar, i 
la tecla Avance va començar a parpellejar.
—Compte! —vaig sentir que algú cridava des de la 
barra. 
Per segons, l’escurabutxaques havia quedat estàtica, 
amb el joc en suspens que deixava entreveure una gai·
rebé desvelada tercera campana. La combinació gua·
nyadora. La tecla Avance esperava. En realitat, bate·
gava. Una pulsació. Un simple toc i obtindria el premi. 
Vaig adonar·me que un somriure de boig apuntava 
en el rostre del meu home, i abans que ell pogués 
moure ni un sol múscul de la mà, em vaig abraonar 
sobre la màquina i vaig prémer dues vegades la tecla il·

luminada. El premi va passar de llarg.
—Però, que has fet? Més val que marxis –em va dir.  
Les seves paraules havien de ser amenaçadores, però 
no em van causar tal efecte. Em van semblar una bra·
vata, i mentre dissimulava un somriure finíssim, vaig 
aparentar indiferència. S’atrevia a desafiar·me? Però 
en realitat allò em resultava retorçat. Tot havia can·
viat per culpa d’un joc absurd, que semblava creat per 
a ments absurdes, incapaces d’oposar·s’hi com ho hau·
rien de fer. Havia brollat com una febre estúpida que 
havia prosperat amb lentitud, a passos gairebé imper·
ceptibles. Lluitava per trobar·hi una lògica, un sentit, i 
estava espantada, no sabia què hi podia fer, i volia que 
el meu home m’acompanyés, que fos més fort que el 
joc, que es desfés dels llorers imaginaris.
—Puges a casa ja? –li vaig preguntar.
Va deixar de mirar a la màquina, i es va tornar cap a mi. 
Em va semblar que dubtava un segon, però després va 
respondre: 
—D’aquí a una estona.
Vaig guardar silenci. I vaig odiar aquella escena. 
I vaig tractar d’avivar alguna cosa agradable viscuda en 
el passat: vaig recordar la primera nit que vam sopar 
junts i com assegut davant meu a l’altre costat de la 
taula em va explicar que escrivia relats. Parlava dels 
seus personatges ficticis com si fossin gent viva, i diver·
tit, gairebé coquetejant, mirava de contagiar·me l’em·
bull de les seves trames. I em vaig centrar en això, i 
mentre els centelleigs de la màquina ascendien i des·
cendien davant els meus ulls vaig sobreposar aquell 
record afable a la imatge que tenia davant. 
Així era com volia veure’l. I va ser aleshores quan vaig 
assumir que, encara que jo defensava que la vida i la 
intenció és només responsabilitat d’un mateix, no em 
podia quedar amb els braços plegats davant d’aquella 
pràctica. Era conscient que estàvem lluny de recuperar 
de la calma, però sentia que sens dubte ens arribaria.   

Marta Lacruz és membre de Planeta Lletra

El conte de Marta Lacruz
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